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Täna pilvisus suureneb 
ja alates Lääne-Eestist 
hakkab sadama vihma. 
Puhub ida- ja kagutuul, 
öösel 1—5, päeval 5—10 
m/s. Öösel võib maapin-
nal temperatuur langeda 
kohati nullkraadini. 
Sooja on 13—18 kraadi. 
Viljandi järve vesi on 20 
kraadi. Päi ke tõu seb kell 
5.59 ja loo jub kell 20.40.

VILJANDIS
Majapidu
Täna kell 18 on Kiriku t. 6 
hoovis kümnes majapidu. 
Lapsed esitavad näite-
mängu «Vigased pruu-
did».

Avita õppepäev
Täna kell 11 algab 
maavalitsuse suures 
saalis kirjastuse Avita 
õppepäev.

Muusikaõpetajate 
suurkogu
Täna kell 11 algab 
Vabaduse plats 4 III 
korruse saalis muusika-
õpetajate suurkogu.

Kalastusklubi
koguneb
Täna kell 19 peab pubis 
Liverpool oma esimest 
koosolekut Viljandi 
kalastusklubi Tinca. Uute 
liikmete vastuvõtt, kohal 
on ka keskkonnainspek-
tor Guido Kapp.

EESTIS
Loodusteemaline
nõupidamine
Täna kell 14 on Keskkon-
naministeeriumis nõupi-
damine looduslikku 
tasakaalu ohustavate 
taime- ja loomaliikide 
Eestisse sissetoomise, 
tehistingimustes kasvata-
mise või pidamise 
keelustamise kohta.

NI ME PÄE VAD
Tä na sed ni me päe va li sed 
on Tauno ja Tunne.

«Sa ka la» veebileht:
http://www.sa ka la.aja leht.ee

+16
vihmane

Asutanud C.R. Jakobson 1878
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Viljandi 
õpilaste 
lõuna 
kallineb
Kristiina Vaarik
kristiina@sakalakirjastus.ee

Algaval õppeaastal maksab 
õpilase toidupäev Viljandi 
koolides ühe krooni roh-
kem kui varem.

V—XII klassi õpilase 
toidupäev maksab senise 12 
krooni asemel 13 krooni 
ning supi hind tõusis 6 kroo-
nilt 6.50-le. I—IV klassi 
õpilase toidupäeva maksu-
mus tõusis 10 kroonilt 11 
kroonile, kuid et algklas-
side õpilaste toidu eest ta-
sub riik, siis see lapsevane-
mate rahakotti ei mõjuta.

«Kallinemise põhjus on 
toiduainete hinna tõus, sest 
toitlustajatel pole võimalik 
enam senise hinnaga toitu 
pakkuda,» ütles linnavalit-
suse haridus- ja kultuuri-
ameti peaspetsialist Katrin 
Tambet.

Toitlustajad soovisid 
linnavalitsusele saadetud 
kirjas tõsta põhikooli ja 
gümnaasiumi osas hinda 
krooni võrra rohkemgi, 
kuid et sellest õppeaastast 
maksab riik koolipiima-
raha kõigile klassidele, siis 
annab see koolisööklatele 
lisavõimalusi.

Viljandi Maagümnaa-
siumi direktor Aavo Soopa 
lausus, et toidupäeva 
maksumuse tõstmine on 
murettekitav ja keeruline 
küsimus.

«Saan aru, et on pere-
sid, kellele hinnatõus on 
probleem. Eriti on küsimus 
vanemas astmes, sest noore-
mate söögiraha doteerib 
riik,» rääkis ta. «Ent ma 
mõistan, et linnaeelarve on 
pingeline ja pole võimalik 
leida lahendust, et nii suu-
res omavalitsuses kõik 
õpilased tasuta toitu saak-
sid.»

Katrin Tambet lisas, et 
lapsevanematel on võima-
lik vajaduse korral sotsiaal-
ametist koolitoidu saa-
miseks toetust küsida.

Maagümnaasiumi direktor 
Aavo Soopa peab koolitoidu 
hinnatõusu murettekitavaks.

ELMO RIIG

Pika tänava sillutise taastamiseks kasutavad töömehed nii kohapealt välja kaevatud kui Kõrgemäelt toodud munakive. PEETER KÜMMEL

Veel üks Pika tänava lõik 
saab kivisillutise tagasi
Viljandis Pikal tänaval 
kolme aasta eest alanud 
munakivisillutise taasta-
misega jõutakse sel 
sügisel Lutsu tänava 
nurgani.

Rannar Raba
rannar@sakalakirjastus.ee

Osaühingu Floreas Viljandi 
töömehed on alustanud Lossi 
ja Lutsu tänava vahele jääva li-
gi 200 meetri pikkuse lõigu kor-
rastamist. 

Abilinnapea Rein Triisa sõ-
nul sai renoveerimine võimali-
kuks tänu sellele, et mitu riigi-
hanget osutus linnale odava-
maks, kui oli planeeritud. «Sel-
le lõigu remont läheb maksma 
200 000 krooni,» sõnas ta.

Praeguste kavade kohaselt 
saadakse tööga ühele poole 
septembri lõpuks. Viivituse on 
kaasa toonud kava paigaldada 
tänava alla elektrikaabli toru, 
kuid seda ei saa teha ilma ar-

heoloogilise järelevalveta. «En-
ne septembrit ei leidu Eestis 
ühtki vaba arheoloogi,» kurtis 
Triisa.

Üks osa sillutisest pärineb 
Kõrgemäe tänavalt, kust muna-
kivid on üles võetud ja sortee-
ritud. Floreas Viljandi juhata-
ja Margus Londoni sõnul on 
aga suur osa tarvilikust mater-
jalist säilinud ka Pikal täna-
val. 

«Praeguseks on seal üles 
võetud umbes 20 meetrit vana 
teekatet ja on näha, et uusi ki-
ve on vaja vaid üksikute auku-
de täitmiseks.»

Vihmavee äravoolu süstee-
mi kõnealuse lõigu alla ei raja-
ta. «Vee juhtimisega ei ole seal 
suurte kallete tõttu probleeme. 
Näiteks lõigu keskkoht on Los-
si tänava poolsest otsast ligi 
meetri võrra kõrgemal,» selgi-
tas London.

Linna peaarhitekt Marko 
Männik rõhutas munakivisil-
lutise miljöötruudust. «See an-
nab vanalinnale tagasi tema 

ajaloolise hõngu. Seda sobib 
eriti hästi kasutada kitsastel ja 
vähesõidetavatel tänavatel,» 
rääkis ta. «Ehkki see kõik on 
üsna kallis lõbu, peaks tulevi-
kus samasugused välja näge-

ma veel mitu Viljandi täna-
vat.»

Linna arengukavva on kir-
jutatud ajaloolise sillutise taas-
tamine Munga ja Sepa täna-
val.

SELGITUS

Vaatame, kuidas meil jõu-
du on, aga plaan on juba tä-
navu ka tänava alumise ot-
sa projekteerimisega algust 
teha. Et see on väga mahu-
kas töö, ei julge ma praegu 
lubada, millal seal remont 
algab.

Kivid pannakse maha nagu 
purihambad: teravamad 
nurgad jäävad allapoole ja 
ümaramad küljed peale. 
Iga kivi sinna ei sobigi. Te-
gemist on üsna palju aega 
nõudva tööga, see pole sa-
ma lihtne kui plaatide ma-
hapanek.

Rein Triisa,
Viljandi
abilinnapea

Margus
London,
Floreas
Viljandi
juhataja
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Vastutav väljaandja Peep Kala

Peatoimetaja Eve Rohtla

ASUTANUD C.R. JAKOBSON 1878

T
eises maailmasõjas Eesti 
vabaduse eest võideldes 
hukkunute mälestus-

märk, mis rohkem kui tuhande 
inimese osavõtul reedel Lihu-
las avati, sai kohe üheks Lääne-
Eesti populaarsemaks vaata-
misväärsuseks. 

Ajalehe «Lääne Elu» teatel 
suundub iga päev bussitäite 
kaupa turiste ja muidu uudishi-
mulikke Lihula uuele kalmistu-
le, kus palju kõneainet pakku-
nud Saksa mundris sõduriga 
mälestusmärk viisnurka kand-
va hauamonumendiga tõtt vaa-
tab.

Sellest on kahju, sest mida 
rohkem tolmu Lihula monumendi ümber üles keeru-
tatakse, seda suurema kahtluse alla seatakse 1944. 
aastal Saksa mundris rindele läinud eestlaste tollased 
motiivid. Arvatavasti uskus valdav osa neist, et nad 
seisavad Eesti vabaduse, mitte aga natside anastamis-
plaanide eest. Sõjameeste julguse meenutamine natsi-
mundriga annab aga sellele vale varjundi.

On arusaamatu, milleks on tarvis nüüd veel rõhuta-
da nende meeste seotust Saksa armeega, kes ei tulnud 
1941. aastal Eestisse sugugi mitte vabadust tooma. 
Need mehed väärivad austamist inimeste, mitte ühe 
kindla armee sõduritena.

T
egelikult lasub vähemasti pool süüd Eesti riigi 
praegustel ja eelmistel juhtidel, kes pole pida-
nud vajalikuks ega võimalikuks püstitada mäles-

tusmärki, millega avaldataks austust kõigile Eesti 
vabaduse eest välja astunud sõjameestele. 

Peaminister Juhan Parts pidas küll tarvilikuks hur-
jutada Lihula vallavanemat Tiit Madissoni sündsusetu 
monumendi avamise pärast, kuid ei pakkunud seejuu-
res välja ühtegi alternatiivi. Siin peitubki põhjus, miks 
kiputakse siin ja seal püsti panema kahtlase väärtuse-
ga vabaduse kelli ning rajama kohatut vormi kandvaid 
sõdurikujusid.

Eesti ajaloo mitmepalgelisust arvestades võiksime 
mõista, et mis tahes minevikusümbolite kivisse raiu-
mine võib ühel või teisel kombel tekitada põhjenda-
matult palju paksu verd. Ka Viljandis Johan Laidone-
ri monumendi ümber tekkinud poleemika tõestas, et 
alati leidub neid, kes ühe või teise isiku, sündmuse või 
mundri austamise tõttu ennast solvatuna tunnevad. 
Õppigem siis sellest!

Need mehed 
väärivad austamist 

inimeste, mitte 
ühe kindla armee 

sõduritena.
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PRÄÄNIK

Kärstna kooli võimla ees 
ootab rändureid ümbrus-
konna kaart.

PIITS
Eelmistel aastatel korrali-
kult niidetud Valuoja via-
dukti nõlv on tänavu kõrge 
heina alla mattunud.

Balti kett annab eeskuju 
praeguseni

EESTIMAA RAHVARINDE eesku-
jul asutati 1988. aasta suvel ja 
sügisel sellesarnased rahvarin-
ded meie lõunanaabrite juures 
Lätis ja Leedus. Ühine ajaloo-
line saatus (Balti riigid olid ju 
ainsad, kes Teise maailmasõja 
tagajärjel olid kaotanud poo-
leks sajandiks oma iseseisvu-
se) ning uued iseseisvumis-
püüdlused lähendasid meie 
rahvaid.

1989. aasta aprillis moodus-
tasid kolme rahvarinde esinda-
jad Balti Nõukogu, et ühist te-
gevust koordineerida.

SAMAL AJAL TÕUSIS Mosk-
vas Nõukogude Liidu rahva-
saadikute kongressil esile võit-
lus 1939. aasta Nõukogude-Sak-
sa mittekallaletungilepingu 
ehk kurikuulsa Molotovi-
Ribbentropi pakti salaproto-
kollide tühistamiseks. Sellest 
loodeti uusi võimalusi iseseis-
vumiseks ja oma taotlustele tu-
gevama rahvusvahelise toetu-
se saamiseks.

Moskvas loodud komisjoni 
töö hakkas aga peatselt veni-
ma, sest ajalooliste tõsiasjade 
vastu polnud kellelgi tõsiselt 
võetavaid argumente, ent liidu 
juhtkond hoidus poliitilistest 
järeldustest.

15. juulil peeti Pärnus kol-
me rahvarinde esindajate ehk 
siis Balti Nõukogu esimene 
koosolek. Eestimaa Rahvarin-
de poolt osalesid Arvo Junti, 
Edgar Savisaar, Mart Tarmak, 
Rein Veidemann ja Küllo Ar-
jakas.

Arutati Balti Nõukogu töö-
põhimõtteid, mais Tallinnas ol-
nud esimese Balti Assamblee 
otsuste täitmist ning ühiseid 
üritusi seoses läheneva 
Molotovi-Ribbentropi pakti 
sõlmimise 50. aastapäevaga.

JUST SEAL allkirjastatud 
kommünikees otsustati moo-
dustada 23. augustil Eesti, Läti 
ja Leedu territooriumil inimes-
test ahel deviisi «Balti tee» all. 
Idee ise oli küll varem küpse-
nud meie rahvarinde eestsei-
suses ning seda oli kuluaarides 
arutatud lätlaste ja leedulaste-
ga.

See Balti Nõukogu otsus 
saigi aluseks 23. augustil 1989 

olnud suurüritusele. Ühele 
suuremaist, mis meil on aset 
leidnud. Ühele ülevamaist, kus 
me oleme saanud osaleda. 
Kindlasti suurimale, kus kolme 
Baltimaa rahvad on üheskoos 
osalenud.

Esialgse kava kohaselt mää-
rati inimketi teekonnaks Tal-
linn—Pärnu—Ikla—Riia—Vil-
nius. Kolm päeva hiljem moo-
dustati Eestimaa Rahvarinde 
eestseisuse laiendatud koos-
olekul töötoimkond inimketi 
meiepoolseks korraldami-
seks.

AEGA SEDAVÕRD suure üri-
tuse korraldamiseks oli vähe, 
pisut üle kuu. Ettevalmistused 
algasid loiult, sest vältas süda-
suvine puhkuste aeg. Lisaks ar-
vati, et rahvas on tüdinud pea-
aegu terve aasta kestnud rah-
vaüritustest ja lauluväljaku-po-
liitikast. Mõni hoiatas, et isegi 
suure ettevalmistustöö järel 
võib näiteks tugev vihmasadu 
23. augustil meeleolu üsna alla 
viia.

Augusti algul tuli paraku 
raskusi juurde. Nii tuli muuta 
kogu kavandatud Balti tee 
marsruuti.

Lõunanaabrite Tautas 
Fronte esindus teatas, et neile 
ikka ei sobi esialgu kokku lepi-
tud marsruut Pärnu—Ikla— 
Riia, sest selles piirkonnas on 
Läti Rahvarinne suhteliselt 
nõrk ja tegemist on mereäärse 
maanteega, kuhu suubub 
liiga vähe kõrvalteid. Seega 
kartsid nad, et ei suuda kogu 
teed katta.

UUUEKS TEEKS valiti
Riia—Cesis—Nuia, mis aga 
omakorda nõudis Eesti mars-
ruudi ümberkorraldamist. Nii 
nihkuski üks suur lõik Lõuna- 
ja Kesk-Eestisse, Järvamaalt 
Võhma kaudu Viljandisse ja 
sealt edasi Karksi-Nuia.

Tagantjärele tundub see 
muudatus Eestile parema ja 
sobivaima lahendusena, sest 

Pärnu—Ikla teel oleks tulnud 
meilgi suuri raskusi. Seal on te-
gemist mereäärse maanteega 
ja suhteliselt hõreda asustuse-
ga piirkonnaga, kuhu mujalt tu-
leb vähe teid. Uus marsruut 
võimaldas Balti teele tulla mõ-
lemalt poolt ning seega haara-
ta hoopis suuremaid inimhul-
ki.

SEE MUUDATUS tõi Viljan-
dimaale Balti tee ühe põhiüri-
tuse, mida plaaniti Eesti—Läti 
ja Läti—Leedu piiridel. Nii 
peetigi «Kurjuse hävitamine» 
mälestusväärse päeva hilisõh-
tul kahe maa piiril, Lilli piiri-
punkti lähedal.

Just sinna koondusid tu-
handed inimketist osavõtjad 
mõlemalt poolt. Meeleavaldu-
sel süüdati sümboolne kohtu-
tuli ning lõkke kohal võllapuu 
küljes rippusid MRP-d tähista-
vad plakatid. Järjest visati tul-
le teisigi kommunistliku sisuga 
plakateid.

EESTI OMA väiksuse tõttu 
saab harva teistele eeskuju an-
da. Siiski on seda mõnel korral 
juhtunud. Eesti oli lipukandja 
1988. aasta laulva revolutsioo-
ni tippaastal.

Just siin sündis rahvarinde 
idee, mis kiiresti formeerus 
üldrahvalikuks massiliikumi-
seks, mis hakkas tulemusrik-
kalt lammutama totalitaarset 
ühiskonda.

Just siin tõusid ja legalisee-
riti esimest korda suures im-
peeriumis rahvuslipud, mis 
inimeste eneseteadvust 
tublisti tõstsid ning neid oma 
vabaduse nimel tegutsema jul-
gustasid.

EESTIS VÕETI esimesena 
1988. aasta novembris vastu su-
veräänsusdeklaratsioon, mille-
ga tunnistati Eesti seadusand-
lus ülimuslikuks Moskva sea-
dusandluse ees.

Hiljem ja algul küll suurte 
raskustega levisid suverään-
susdeklaratsioonid teistesse 
vabariikidesse, aga kui 1991. 
aasta suvel lõpuks Venemaa 
end suveräänseks kuulutas, 
siis muutus Nõukogude Liit 
tühjaks kestaks, mida ei vaja-
tud.

1991. aasta augustiputš lasi 
sellest kestast viimase õhu väl-
ja ning sama aasta lõpuks oli 
Nõukogude Liit lõplikult lagu-
nenud.

1989. aasta 23. augustil kol-
me Balti riigi korraldatud 620 
kilomeetri pikkune inimkett 
andis mudeli, mida korratakse 
mitmel pool maailmas veel tä-
napäevalgi.

Balti kett oma suuruse, 
mastaapsuse ning mõjukusega 
hämmastas kogu maailma. 
Mööda inimketti edasi liiku-
nud sõna «vabadus» näitas, et 
Baltimaade rahvad püüdlevad 
kõige tõsisemalt ja otsustava-
malt oma riikliku iseseisvuse 
poole.

MASSILINE osavõtjaskond 
näitas, et see tahe puudutab sa-
du tuhandeid ja miljoneid ini-
mesi. Balti ketis osales ligi kaks 
miljonit inimest, Eestist umbes 
350 000—400 000.

Nõukogude Liidu presiden-
di Mihhail Gorbatšovi üks lähe-
maid nõunikke Anatoli 
Tšernjajev kirjutas, et temani 
jõudis selgusehetk just 1989. 
aasta suvel pärast Balti ketti: 
«Ütlesin endale siis, et nende 
lahkumist Nõukogude Liidust 
saab takistada ainult tankide-
ga.»

Ja kui augustiputšis pol-
nud enam tankidest kasu, tuli 
Nõukogude Liidul riiklikult 
tunnustada Eesti iseseisvu-
mist. See juhtus teatavasti 6. 
septembril 1991, seega vaid 
paar aastat ja paar nädalat pä-
rast mälestusväärset Balti ket-
ti.

BALTI INIMKETTI on hiljem 
korduvalt järele tehtud. Viima-
ti käesoleval aastal, ent meist 
väga kaugel. Veebruari lõpul 
Taivani saarel ühendas oma 
käed 2,5 miljonit taivanlast, rõ-
hutades saareelanike ühtsust 
ning protestides Hiina ohu vas-
tu.

Juuli lõpul ühendasid käed 
ligi 100 kilomeetri pikkuseks 
inimketiks need iisraellased, 
kes protesteerisid oma valitsu-
se kava vastu likvideerida aas-
ta-poolteise jooksul Gaza sek-
toris paiknevad juudiasundu-
sed.

Balti rahvarinnete 
koostöö koordinaator

Küllo
Arjakas
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«Eks ma öösel puhka.»
Põllumees Kalev Nukka vastus küsimusele, millal ta puhkab. 

«Sakala», 21. VIII

«Vaimselt täiskasvanuks saab inimene, ületades 25. eluaas-
ta piiri ja siis on tal ikkagi palju vähem organiseerimist ja 
keelde kui noortel.» 

Ansambli Vennaskond kitarrist Allan Vainola sellest, et noorte 
elu pole kerge. 

«Sakala», 21. VIII

«Kergejõustikus olen ma üksi, saan loota vaid iseendale, 
aga kui meeskonnas kellelgi tuju paha on, kannatavad 
kõik.»

Odaviskaja Kristo Galeta individuaalaladest.
«Sakala», 19. VIII

«Olen väga palju oma säästudest haridusse investeerinud ja 
ükskord peaks see hakkama ju natuke tagasi ka tooma.»
Sotsiaaltööd õppinud Kätlin Servet sellest, miks ta loobus Väike-

mõisa lastekodu juhi kohast.
«Sakala», 18. VIII



Laupäeva varahommikul 
Tarvastu vallas Villa 
külas puhkenud tule-
kahju võinuks lõppeda 
inimohvritega, kui väike 
koer Pluto poleks hau-
kudes pererahvast 
äratanud.

Jüri E. Kukk
jyri@sakalakirjastus.ee

Pereema Heili Soovares rää-
kis, et pojale sõbrapäevaks 
kingitud väike koer, kes öösi-
ti poisi juures magas, tormas 
haukudes toas ringi ja pere-
rahvas arvas algul, et loom ta-
hab lihtsalt välja minna.

«Suitsu ega vingu polnud 
üldse tunda,» jutustas pere-
ema. «Vaidlesime veel, et kes 
koera välja laseb. Siis läks 
Raivo kööki, nägi, et õu on 
kuidagi valge, ja ütles, et mis-
ki põleb.» 

Õue rutanud pereisa Rai-
vo nägi, et maja katus on lee-
kides.

Naine jõudis haarata rii-
ded, poeg Riho telefoni ja 
järgmisel hetkel varises lagi 
sisse. Pluto jäi tuppa lõksu. 
Diivani alla peitu pugenud 
koerakese leidis majarahvas 
hiljem vingumürgituse kätte 
surnuna.

«Me ei näinud, kuhu Pluto 
jäi, ja sisse ka enam minna ei 
saanud,» ütles Soovares.

Koerakesel oli korraks 
pääsemislootust, kui kohale 
jõudnud pritsimehed toad 
veega üle ujutasid. Pereisa sõ-
nul polnud toas tol hetkel veel 
miski eriti põlenud. Siis aga 
lõppes tuletõrjujatel vesi ja 
kui pereema koera otsimiseks 
akna puruks lõi, hakkasid 
hapnikku saanud leegid taas 
möllama.

Tuli võis välgust alata

«Võib öelda küll, et koera-
ke päästis meid tulesurmast,» 
lausus Heili Soovares. Pääst-
ja sai koduõuel viimse puhke-
paiga.

Pereisa jutu järgi algas tu-
li tühjast toast, kuhu Soovare-

sed tahtsid kaminaruumi te-
ha. Raivo Soovares on kindel, 
et elektrijuhtmetest maja ei 
süttinud, sest kõnealuses toas 
elektrit polnud ja mujal on 
sein juhtmete kohalt üsna vä-
he põlenud.

Soovareste sõnul nägid 
paljud läheduses elavad ini-
mesed ööl vastu laupäeva väl-
gusähvatusi ja seepärast kaht-
lustavad nad süütajana kera-
välku. 

«Me elame siin nagu äike-
se teel: metsa ja ümber maja 
kasvavatesse puudesse on 
välk sageli sisse tagunud,» 
rääkis Raivo Soovares.

Pereema sõnul kõndisid 
laupäeva hommikul mööda 
sajakonna meetri kauguselt 
kulgevat Väluste—Mustla 
teed tööle Villa lauda lüpsjad 
ning peolt naasvad noored, 
kuid keegi tulekahju ei näi-
nud ja suitsu ei haistnud. Min-
git kuma oli üks lüpsja siiski 
märganud.

Viljandimaa Päästeteenis-
tuse Mustla tugikomando 
päästetöötaja Rein Mikk rää-
kis, et tulekahjuteade tuli kell 
4.19. Päästetöötajad sõitsid 
välja kell 4.20 ja kohale jõud-
sid veidi vähem kui viie minu-
ti pärast. 

«Maja oli siis juba laustu-
les,» nentis Mikk.

Kõik vara jäi tulle

Raivo Soovares jõudis ma-
ja ukse ees seisva auto eema-
le ajada, kuid see sai ikkagi 
mõnevõrra kannatada. Pere-
isa suutis garaažist sae ja kü-
tusekanistrid välja tuua, mui-
du aga põles pere puupal-
jaks.

«Kohalikud inimesed tu-
lid küll appi, aga ega siin 
päästa enam midagi olnud,» 
nentis Soovares. Ta lisas, et 
tulle jäid remondiks valmis 
pandud uksekarbid, aknaraa-
mid ja värvid.

«Passid on meil just tege-
misel ja autodokumendid olid 
autos, aga kõik muu jäi tulle,» 
kinnitas Heili Soovares. Maja 
oli kindlustamata. 

Soovaresed elavad praegu 
oma saunas ja Raivo Soovares 

tahab oma kodu igal juhul 
taastada.

«Kõige rohkem olekski 
praegu vaja ehitusmaterjale,» 
ütles mees. Eile uuris ta lage-
de ja seinte seisukorda, et 
oleks selge, kas mõne toa saab 
enne talve korda teha.

Naabrid ja sõbrad on juba 
perele igasuguseid esmavaja-
likke asju toonud, sealhulgas 
voodiriideid, rõivaid, nõusid, 
pesumasina ja külmkapi. 

Tarvastu vallavanem Jaan 
Lukas ütles, et vald toetas peret 
raha ja rõivastega. Praegu tege-
leb vallavalitsus Soovarestele 
peavarju otsimisega ja läbirää-
kimised käivad ühe lähedal 
asuva talukoha omanikuga.

Soovareste pere kasvatab 
loomi ja peab põldu. Pereisa 
tuli hiljuti haiglaravilt ja 
praegu tööl ei käi. Poeg Riho 
läheb Tarvastu Gümnaasiumi 
kaheksandasse klassi.

«Siin kandis on varemgi 
maju maha põlenud, aga pere-
rahvas on need taastanud. Ehi-
tame meiegi maja jälle üles,» 
on Heili Soovares kindel.
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KOHALIK INFO
Doonoripäev

Homme kella 10—13 on doono-
rite päev Viljandi haigla IV 
korruse laboris.

Kinos Rubiin

Homseni linastub kinos Rubiin 
kell 18 ja 21.45 «Starsky & 
Hutch» ning kell 19.45 «Päev 
pärast homset».

Perepoeg Riho Soovares hoiab seinakella, mis hakkab perele kodu taastamise poole aega näitama. 
2 x ELMO RIIG
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Esmaspäeval teatas üks Viljan-
dis elav alaealine poiss, et te-
ma sõber oli pühapäeval leid-
nud omavalmistatud püstoli 
ning näidanud seda esmaspäe-
val sõpradele. Sõbrad soovita-
sid asjast politseile teatada, 
kuid poiss ei julgenud võimali-
ku karistuse pärast seda teha 
ning viskas püstoli prügikasti. 
Üks sõpradest käitus siiski õi-
gesti: ta teatas loost politseile 
ja näitas kätte koha, kuhu püs-
tol visati. Püstol saadetakse 
ekspertiisi, et teha kindlaks, 
kas tegemist on laskekõlbliku 
relvaga. Viljandi politsei tänab 
alaealisi õige tegutsemise 
eest.

* Ööl vastu teisipäeva avas-
tas politseipatrull Viljandis 
Leola tänaval ühe osaühingu 
territooriumil asuvatest sõidu-
kitest kütusevarguse. Kütust ta-
heti varastada ühe Pärnumaa 
elaniku kaubikust Iveco. Lähe-
nevat politseipatrulli märgates 
vargad põgenesid ja jätsid 
sündmuskohale maha sõiduki 
koos kütusenõude ja teiste ese-
metega. Mahajäetud sõiduk toi-
metati politsei parklasse.

* Ööl vastu teisipäeva on 
Viljandis Tartu tänaval mõned 
prügikastid ümber aetud ja osa 
neist lõhutud.

* Pühapäeva keskpäeval 
teatas üks noormees, et eelmi-
sel ööl kella 3 ja 4 vahel tuli 
talle Viljandis Tartu tänaval 
asuva baari ees terrassil kalla-
le kamp vene rahvusest noor-
mehi. Kallaletungijad süüdis-
tasid kannatanut nende kulul 
joomises, lõid teda kätega pä-
he ning võtsid ära hõbedast 
kaelakee, mobiiltelefoni Sony-
Ericsson ja sularaha. Kanna-
tanu oli alkoholijoobes 
ja kallaletungijaid ei tund-
nud.

* Reedel teatas 28-aastane 
Erkki, et Kõo valla Venevere 
puhkekeskuses löödi talle noa-
ga selga. Mehele anti haiglas 
esmaabi ning lubati ta koduse-
le ravile. Kannatanu oli alko-
holijoobes ega soovinud polit-
seile juhtunu kohta ametlikku 
avaldust teha. Politseinikud 
toimetasid juhtunus kahtlus-
tatavana kainenema 22-aasta-
se tallinlase, et hiljem juhtu-
nu üksikasjad välja selgita-
da.

* Neljapäeval kell 23.20 
läks üks mees Mõisaküla bus-
sijaamas 17-aastasele nooruki-
le kätega kallale, süüdistades 
teda jope varguses. Kallaletun-
gija lõi noorukit kätega pähe, 
tõmbas tal seljast jope, mille 
taskus olid mobiiltelefon ja ra-
hakott, ning lahkus. Kallale-
tungija isik on teada.

* Pühapäeval varastati Vil-
jandis Endla tänava tanklas lu-
kustamata sõidukist rahakott 
koos juhiloaga.

* Samal päeval teatati, et 
Pärsti vallas Alustre külas on 
ühe talu maadelt varastatud 10 
ruumimeetrit küttepuid.

Koerake päästis elu 
hinnaga pererahva

Salasigarette vedanud juhid 
ootavad firma otsust

Aivar Aotäht
aivar@sakalakirjastus.ee

Mulgi Reiside juhtkond kee-
las kahel salasigarette veda-
nud bussijuhil Tallinna—
Kiievi liinil sõitmise ja kaa-
lub praegu, kuidas juhte ka-
ristada.

Aktsiaseltsi Mulgi Reisid 
jurist Anneli Lepik ütles, et 
bussijuhtide salakaubaveo 
juhtumi kohta on firma alga-
tanud distsiplinaarmenetlu-
se ja mõlemad juhid on se-
niks Tallinna—Kiievi liinilt 
kõrvaldatud.

«Seadus annab menetle-
miseks aega ühe kuu,» lausus 
Lepik. «Kindel on, et juhid 
saavad karistuse, aga millise, 
seda pole Mulgi Reisid veel 
otsustanud.»

Lepik nentis, et bussiju-
hid on oma seletused toimu-
nu kohta andnud. 

«Mõlemad juhid on staa-
žikad ning nende tööga võis 
seni igati rahule jääda, ka 
sõitjatelt ei olnud nende 
kohta ühtki kaebust tulnud,» 
rääkis jurist. «Ettevõtte sei-
sukohalt on loomulikult te-
gemist kahetsusväärse juh-
tumiga, mille kordumist ei 

saa ükski bussifirma endale 
lubada.»

Mulgi Reiside liinibuss 
peeti Luhamaa piiripunktis 
kinni 13. augusti varahommi-
kul. Kagu tolli- ja piirivalve-
töötajad olid teinud kaks päe-
va koostööd, kontrollides 
põhjalikult regulaarliinide 
busse.

Mulgi Reiside bussi kont-
rollimisel avastati bussi põh-
ja ja salongi põranda vahelt 
salakaubana 33 800 sigaretti 
ja 32,75 liitrit viina. Bussiju-
hid võtsid deklareerimata 
jäetud sigaretid ja alkoholi 
omaks.

PÄEVAINTERVJUU

Tervisekeskuse juhataja Marika Tirmaste, miks tasu 
kehtestati?

Haigekassa juht soovitas visiiditasu kehtestada, et vältida 
ebaausat konkurentsi, sest Viljandi Haiglas on visiiditasu ju-
ba pikemat aega. Ühtlasi on see inimeste distsiplineerimi-
seks.

Tervisekeskuses on visiiditasu kehtestatud silma- ja naha-
arsti juurde minejatele.

Kui tihti peab inimene raha maksma?

25-kroonine visiiditasu tuleb maksta esmasel arsti juurde 
pöördumisel. Kui üks haiguslugu kestab, siis rohkem patsient 
maksma ei pea.

Silmaarsti juurde pöördudes peavad glaukoomihaiged või 
glaukoomikahtlusega patsiendid maksma visiiditasu ühe kor-
ra poolaastas, vaatamata sellele kui mitu korda nad arsti juu-
res käivad.

Visiiditasust on vabastatud lapsed kuni gümnaasiumi lõ-
puni.

Kuidas inimesed on visiiditasu nõude vastu võtnud?

Nii palju kui mina olen registratuurist küsinud, pole selle 
kohta ühtegi halba sõna öeldud. Inimesed on seni olnud mõist-
vad.

Visiiditasu tulemisest oli pikka aega ette teada, avaldasi-
me selle kohta lehes kuulutuse ning varem aja kinni pannud 
inimesi teavitame telefoni teel.

Kuhu tasust saadav raha läheb?

Hakkame seda investeerima. Üks mõte on kulutada raha 
maja remondile, teiseks on vaja silmaarstile uut aparatuuri 
osta.

Kristiina Vaarik

Alates 1. juulist kehtib Viljandi 
Tervisekeskuses eriarstide juurde 
pöördujatele visiiditasu, mille suu-
rus on 25 krooni.

Tervisekeskus 
küsib visiiditasu

LUHAMAA 
PIIRIPUNKT

Osaühingu Nukike omanik Jaan 
Pärl tõi õnnetuse üle elanud pe-
rele veel muudki vajalikku.

ANNETUS
Head inimesed saavad 
Soovarese perele annetu-
si teha Hansapanga 
kontole 1108012038, 
mille omanik on Heili 
Soovares.
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Viljandlanna teenib Berliinis Eesti riiki
Augusti algusest töötab 
Berliinis Eesti Vabariigi 
suursaatkonnas konsuli-
na Viljandist pärit Hille 
Kaare. Varem tegi ta seal 
majandusdiplomaadi 
tööd.

Helgi Kaldma
helgi@sakalakirjastus.ee

Hille Kaare, kuidas te 
konsuliks saite?

Avalduse ja konkursi kau-
du. Esitasin ise endale välja-
kutse, sest see töö pakub mulle 
huvi.

Olen erikutsega konsul. See 
tähendab, et tohin teha nota-
riaaltehinguid. Mul oli see õi-
gus juba Saksamaal majandus-
diplomaadina töötades.

Mida teeb üks Eesti Vabariigi 
konsul?

Ta aitab Eesti kodanikku, 
kui too on hätta sattunud, näi-
teks passi kaotanud, ja annab 
välja viisasid. Ka dokumentide 
tellimised käivad meie kaudu. 
See kõik on puhas ametniku-
töö.

Passi või muu reisidoku-
mendi kaotamise korral anna-
me välja tunnistuse, millega 
õnnetu koju tagasi pääseb. Tea-
me, et lennufirmadel on võima-
lik sel juhul pileteid taastada, 
kuid tihtipeale tuleb uus pilet 
osta.

Inimest on vaja aidata üks-
kõik mis kellaajal kas või selles, 
et ta saaks helistada ja kelleltki 
raha küsida. Kojusõiduraha tu-
leb saata kas otse talle või kan-
da välisministeeriumi arvele. 
Kui inimesel pole kelleltki lae-
nata, siis uue seaduse kohaselt 
laenab talle riik, kuid ta peab 
selle tagasi maksma. Kui ta ei 
tee seda vabatahtlikult, läheb 
asi kohtutäituri kätte.

Hätta sattunud inimesi po-
legi nii vähe.

Mäletan, et töötasite paar-
kümmend aastat tagasi 
Viljandi miilitsas personali-
ülemana.

Siis nimetati mind kaadri-
te inspektoriks. Aga tegelikult 
alustasin meditsiinist.

Lõpetasin Tartu Meditsiini-
kooli ja töötasin meditsiiniõe-
na. Seejärel juhatasin Viljan-
dis Oru tänaval paiknevat las-
tesõime. Enne kui see suleti, 
jõudsin miilitsatööle asuda, 
sest olin läinud ülikooli õigus-
teadust õppima. Tahtsin saada 
kõrgharidust, kuid töö kõrvalt 
arstiks ei õpi.

Juristidiplomi sain 1983. 
aastal töö ja kahe lapse kõrvalt 
õppides. Miilitsas töötasin al-
gul valveosakonnas, kus kirju-
tasin pisikestele varastele pro-
tokolle, seejärel sain koha 
kaadriosakonnas.

Kuidas te välisministeeriumi 
sattusite?

Olin mõelnud, et vahetaks 
õige elukutset. 1995. aasta sügi-
sel korraldas välisministee-
rium avaliku konkursi ja mu et-
tevõtmine läks korda. Vahele 
tuli küll Viljandi segakoori lau-
lureis Saksamaale ja Hollan-

disse, kuid mind oodati ära. 1. 
juulil 1996 sai minust välismi-
nisteeriumi juriidilise osakon-
na rahvusvahelise õiguse ja õi-
gusloome büroo ametnik.

Oli vaja anda seaduseel-
nõudele hinnanguid. Välismi-
nisteeriumi ülesanne on kont-
rollida, et meie seadused ei sa-
tuks rahvusvahelise õigusega 
vastuollu.

Kuidas te oskasite sellist tööd 
teha?

Ma olen ju jurist, olin seda 
õppinud. Tartu Ülikool andis 
väga hea koolituse. Välisminis-
teeriumi võetigi tööle ainult 
neid, kes olid selle ülikooli lõ-
petanud.

Töö oli väga huvitav ja õhk-
kond meeldiv. Sõit Tallinna ja 
tagasi ei väsitanud. Saksamaa-
le Berliini suursaatkonda ma-
jandusdiplomaadiks läksin 
kolm aastat hiljem, 1999. aastal. 
Sinnagi oli konkurss. Tegin 
taotluse ja mind valiti. Kants-
ler oli siis Indrek Tarand.

Kas kujutasite miilitsamajas 
olles ette, et töötate kord 
Berliinis?

Loomulikult mitte. Ma ei 
osanud siis saksa keeltki. Koo-

lis olin õppinud ainult vene ja 
inglise keelt. Saksa keele tõi 
mulle elu ise, kusjuures aru-
saamine tuli lihtsalt.

Enne Saksamaale tööle mi-
nekut olin käinud keeleõpingu-
tel ja teinud seal läbi diplo-
maatide kursused.

Välisministeeriumis on ka 
prantsuse keele intensiivkur-
sused, kus õpetavad head pe-
dagoogid. Tegin nende juures 
testi — enda arvates sain ke-
nasti hakkama. Euroopa Liidu 
materjalide hulgas liigub ju ka 
prantsuskeelseid dokumente 
ja nendest tuleb aru saada.

Kas majandusdiplomaadi 
ülesanded olid praeguse 
tööga võrreldes teistsugused?

Mõnes mõttes jah. Tutvusta-
sin kolme aasta kestel Eesti 
majanduselu ning aitasin Ees-
ti firmadel Saksamaal kontak-
te leida, vahendades aadresse. 
Lepingute sõlmimisse diplo-
maadid ei sekku. Käisime ka 
infomaterjaliga väljas ja vasta-
sime Saksa kodanike küsimus-
tele.

Esimene loeng võttis kõr-
vad punaseks. Pidin Saksa ma-
jandusministeeriumis tutvus-
tama Eesti majandust. Esine-
misjulgust jäi väheks ja keelgi 

polnud veel päris sorav, sest 
olin selleks ajaks Saksamaal 
olnud poolteist kuud. Hiljem 
läks kõik normaalselt.

Mõned näited mu toonasest 
tööst.

Üks Põlvamaa väikefirma 
saatis kauba järele tehniliselt 
korrast ära veoki. Kaupa laadi-
va vahendusfirmaga tekkis 
konflikt ja too kutsus politsei, 
kes pani katkise auto seisma. 
Ajasin seda asja kui konsul ve-

ne ja saksa keeles. Väikefirma 
kaotas peale aja poolteist tuhat 
eurot, peale selle pidi ta auto 
tooma Eestisse puksiiris.

Eesti poisid sõitsid Ham-
burgi tööle, kuid Berliinis neil 
Hamburgi vahendajat vastas 
polnud ja poisid saksa keelt ei 
osanud ning nad tuli Eestisse 
tagasi saata.

Tookordne lähetusaeg oli 
kolm aastat. Eestis tagasi, jät-
kasin juriidilises osakonnas ja 

tegin oma endist tööd, aga elu 
oli siin vahepeal kõvasti edasi 
läinud. 

Nüüd näen, et ka Saksamaa 
on vahepeal muutunud. Ber-
liin on väga ilusaks läinud ja 
kraanasid näeb vähem. Potsda-
mi plats on täiesti täis ehita-
tud.

Lahkusite Viljandist juba 
juulikuu lõpul.

Sõitsin varem kohale, et 
eelmiselt konsulilt Carl Eric 
Laantee Reintammelt töö üle 
võtta. Konsul ei saa alustada 
tühjalt kohalt. Lahkunud on ka 
senine suursaadik Riina 
Kionka. Tema asemel tegutseb 
nüüd Clyde Kull.

Üldse töötavad siin suur-
saadik, kaks poliitikadiplomaa-
ti, majandusdiplomaat, konsul 
ning kultuuri- ja kaitseatašee. 
On ka autojuht ja mõni tehnili-
ne teenindaja. Eelmisel korral 
tegin tööd isikliku autoga, roo-
li taga oli mu abikaasa.

Nüüd olen siin nelja-aasta-
ses lähetuses. Seejärel jääb 
võimalus uuesti kandideerida, 
ilma vahepeal Eestisse tagasi 
tulemata. Aga võib-olla satun 
hoopis mõnda teise riiki.

Suursaatkonna hoone oli 
jagatud korteriteks sel ajal, kui 
Eesti oma riiki polnud, aga 
praegu asub see jälle Lääne-
Berliinis Hildebrandstrasse 5. 
Uuel Eesti riigil oli tükk tööd, 
et maja tagasi saada ja reno-
veerida.

Kas teie abikaasa Viktor on 
oma rolliga rahul?

Ta oli kolm aastat minuga 
kaasas ja jäi päris rahule. 
Nüüdsest on ta jälle minu ülal-
peetav, teda nimetatakse alali-
selt kaasas olevaks abikaasaks. 
Viini konventsioon ei luba dip-
lomaatide abikaasadel tööta-
da. Aga kohustusi leiab talle ik-
ka. 

Abikaasa esindab koos mi-
nuga Eesti riiki, käies vastuvõt-
tudel.

Mis vahe on Eestis ja Saksa-
maal elamises?

Eesti on ikka oma ja kodu-
ne. Elatustase on erinev, aga 
rahata pole ka Saksamaal elu. 
Praegune välisteenistuse tasu 
on 1996. aasta tasemel, kuigi 
elu on siingi vahepeal kalli-
maks läinud. Aga banaane 
jõuab ikka osta.

Eestis käime ainult korra 
aastas, puhkuse ajal, sest meid 
on siia ikkagi tööle saadetud. 
Ja tööaeg on 24 tundi päevas 
ning seitse päeva nädalas.

Elame kahekesi möbleeri-
tud kahe toaga korteris, mille 
on meile üürinud Eesti riik. 
Korteri suurus oleneb inimes-
te arvust. Akna all voolab 
Spree jõgi ning maja kõrval 
kasvavad kõrged lehtpuud — 
üldse ei tunneta, et elame suu-
res linnas.

Paljud viljandlased ehk ei 
mõista, kuidas te nii kaugele 
olete jõudnud.

Ka konsul on ainult inime-
ne. Ametiredelil liikumises on 
kõige tähtsam oma tahe. Ja ise 
peab selleks ka midagi tegema. 
Praegu on eneseteostamise või-
malus ja see on õnn.

Viljandlanna Hille Kaare elab Berliinis ja teeb seal konsulitööd. Pildil on ka tütrepoeg Kristian Andreas. PEETER KÜMMEL

Eesti Vabariigi suursaatkonna hoone Berliinis Hildebrandstrasse 5. Fo-
to raamatust «Eesti Vabariigi suursaatkond Berliinis».
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Inglise 
vanadaam 
puudutab 
südant
Neli aastat tagasi eesti 
keeles ilmunud Doris 
Lessingi «Kuldne märk-
meraamat» avas eesti 
lugejale ukse selle suure 
inglise romaanikirjaniku 
loomingusse.

Tiina Sarv
tiina@sakalakirjastus.ee

Lessingi Norra kirjastaja ole-
vat väitnud, et sealsete naiste 
ellusuhtumise võib kaheks ja-
gada: enne ja pärast «Kuldse 
märkmeraamatu» ilmumist.

Ilmselt on eestlannadel 
«Kuldse märkmeraamatu» 
avastamise aeg veel ees. Meie 
praeguses ühiskonnas pole 
naistel lihtsalt aega oma hinge-
ellu ning mitmekihilistesse 
paksudesse romaanidesse süü-
vida — elus hakkamasaamine 
nõuab liiga palju energiat.

Möödunud aastal ilmunud 
«Hea naabri päevik» jäi 
mul poest esialgu ostmata, aga 
raamatukogu prouad olid päri-
mise meelde jätnud ja ühel ilu-
sal päeval see mulle pihku pis-
tetigi.

Lugesin poole ööni, tõusin 
hommikul üles, läksin tööle ja 
mõtlesin vist rohkem «Heale 
naabrile» kui parajasti käsil 
olevatele asjadele.

Kõigepealt on see raamat 
suurepärane tõestus sellest, et 
hea kirjandus ei pea sugugi 
igav olema. «Hea naabri päe-
vik» on kirjutatud äärmiselt 
haaravalt.

Teiseks hämmastab (nagu 
suurte kirjanike puhul ikka) au-
tori võime näha asju ja inimesi 
palju sügavamalt, kui tavaline 
inimene seda suudab. Vaid en-
dale, oma tualettidele ja tööle 
mõelnud minategelane asub 
hoolitsema vana naise Maudie’ 
eest, kelle elukäik on haarav 
kokkuvõte ühest üsna rõõmutust 
inimsaatusest, milletaolisi me 
võime enda ümber kohata küll 
ja küll, kui vaid vaevume vaata-
ma ja huvi tundma.

Tahaks väga uskuda, et ena-
mik lugejaid suudab koos Jane 
Somersiga Maudie’t armasta-
ma ja mõistma hakata, mõistes 
nii ehk hoopis paremini ka 
neid eakaid inimesi, keda ta 
oma päriselus kohtab.

Doris Lessingile iseloomu-
likult pole see ühe kangelanna 
lugu. Ta loob väga erinevate 
naiste rikkaliku galerii.

«Hea naabri päevikus» on 
juttu teistelgi teemadel, mis 
puudutavad Eesti ühiskonda: 
näiteks klantsajakirjade mõju 
inimeste igapäevaelule ja see, 
kui palju või vähe on neis aja-
kirjades kirjutatul kokkupuu-
det tegelikkusega.

Alati ei peagi klantsajakir-
ja lugema, et kahtlema hakata. 
Kuigi romaani kaanekujundus 
võiks tõesti parem olla, pani 
isand Ahto Mulla arvamusaval-
dus sellesama «Hea naabri 
päeviku» kohta viimases 
«KesKusis» sügavalt mõtlema, 
kas kirjutaja ongi selline tümi-
kas või tahab ta oma pealis-
kaudsuses lihtsalt iga hinna 
eest originaalitseda.

Läinud laupäeval andis Viljandi kultuurimajas kontserdi Tartu kultusansambel Jää-
äär. Kontserdi esimene osa tutvustas uut plaati «Väikesed raamatud», teises kõlasid 
varasemad laulud.
Saal oli täis, kuigi mitte pilgeni ja need, kes tulid, ei pidanud pettuma. Pikk kontsert 
pakkus meeleolusid, omanäolist nihestatud sõnamängu ja nauditavat muusikat.

Kuigi ansambli liikmed peale liidri InBoili elavad siin ja seal, ei kujutaks Jäääärt te-
gutsemas kuskil mujal kui Tartus. Tallinn on liiga närviline, pealiskaudne ja ahne, Vil-
jandi liiga provintslik. Kuskil Tähtvere ja Supilinna piiril, Emajõgi voolamas, ligi nel-
jasaja-aastane ülikool sealsamas, võiksid need tekstid ja viisid sündida.
Osa saame neist meiegi.

VALDO OTS

Muusikaguru võttis ette romantilisi asju
Leo Normetile ei olnud 
Viljandi tähtis mitte 
ainult suvise puhkuse-
linnana, vaid ta tundis 
elavat huvi siinse kul-
tuurielu vastu ja aitas 
võimalust mööda kaasa 
selle edendamisele.

Maret Tomson,
muusikapedagoog

Eakamad muusikahuvilised 
mäletavad kindlasti köitvaid 
loenguid, mida Leo Normet 
pidas alates 1973. aastast rah-
vaülikoolis. Normet oli tol ajal 
Eesti parim meie kaasaegse 
muusika tundja ja tal oli rik-
kalik plaadikogu.

Põnevad olid ka tema 
loengud kaugete paikade 
muusikast: Hiinast, Jaapanist, 
Araabiast, Aafrikast, Ameeri-
kast, Austraaliast ja Okeaa-
niast. 

Sealsest eksootilisest heli-
loomingust said viljandlased 

tänu Normetile kuulda 1980. 
aastate alguses.

Paras maiasmokk

Kui Sirje ja Leo Normet 
1983. aastal Viljandisse korte-
ri muretsesid, tihenesid side-
med veelgi. Meenuvad õdusad 
kellaviiekohvid Õuna tänaval, 
kus sai nii mõnigi muusika-
sündmus ette valmistatud. 
Normet oli paras maiasmokk: 
kohv pidi kindlasti olema koo-
rega ja selle kõrval vahukoo-
re- või kreemikoogikesed.

Normeti keedetud kohvil 
oli eriline hõrk maitse. Läksin 
kord kööki uurima, kuidas ta 
seda teeb. Selgus, et kohvi-
pulbrile oli lisatud kaneeli. 
Tänapäeval ei üllata maitse-
kohv kedagi, aga tollal oli ka-
neel defitsiit.

Sealsamas kohvilauas sün-
dis ka muusika-rahvaülikooli 
1985. aasta ürituste plaan. Ni-
melt otsustati korraldada aja-
loolisi kunsti-, teatri- ja muu-
sikastiilide õhtuid. Vajamine-

vad slaidid kunstiteostest val-
mistas tollane koolipoiss 
Tonio Tamra, teatriosa võttis 
enda kanda Andres Lepik. 
Jõuti korraldada kaks ülime-
nukat õhtut Antiik-Kreekast ja 
keskajast. Viimases tegi kaasa 
ka linnakapell.

Viljandi kultuurielu 
edendaja

Siis jäi sari mitmesugustel 
põhjustel soikul. Side linnaka-
pelli ja vanamuusikafestivali-
dega jäi Normetil aga püsima. 
Ta esines lektorina ning oli 
tollase ansamblijuhi Tõnu Se-
pa moraalne tugi ja nõuand-
ja.

Normet oli seotud ka Uga-
la teatriga. Siin lavastati tema 
ja Edgar Arro operett «Rum-
mu Jüri» ning ta kirjutas mõ-
nele lavastusele muusika.

Kultuurikolledži algusaas-
tatel töötas Leo Normet seal 
külalisõppejõuna.

Leo Normet harrastas ter-
vislikke eluviise. Hommik algas 

pea peal seismisega, sellele 
järgnes jooks järve äärde. Uju-
mas käis ta veel oktoobriski.

1985. aastal tähistati Johan 
Sebastian Bachi 300. sünniaas-
tapäeva. Normetid korralda-
sid sel puhul jalgsimatka Tar-
tust Viljandisse. Idee tuli sel-
lest, et Bach läks omal ajal 

jalgsi Arnstadtist Lübeckisse 
orelit õppima. Kahepäevane 
matk lõppes Pauluse kirikus 
Hugo Lepnurme orelikontser-
dil.

Selliseid natuke kummali-
si romantilisi ettevõtmisi os-
kas korraldada ainult Leo 
Normet.

Kahekümne aasta tagune fotomeenutus Juhan Aaviku 100. sünniaas-
tapäeva tähistamisest Viljandi Lastemuusikakoolis. Pildil on Leo 
Normet, Maret Tomson ja Sirje Normet. KALLE TAMRA

Operett, mis Viljandisse ei jõudnudki
Sirje Vihma-Normet,
kultuuriajakirjanik

«Puhkuse veedame kõik Vil-
jandis» on Boris Kõrveri ja 
Leo Normeti opereti 
«Hermese kannul» põhihitt 
(Leo Normeti sõnad ja viis).

Vaatamata sellele et ope-
rett 1948. aastal ära keelati, jäi 
Viljandi-laul elama.

Kui Leo suri, hakkasin te-
ma vaimset pärandit korrasta-
ma. Seda, et «Hermese kan-
nul» orkestripartituur on muu-
sikamuuseumis olemas, ütles 
Alo Põldmäe aastaid hiljem. 
Fantastiline leid — Kõrveri ja 
Normeti käsitsi kirjutatud par-
tituur sümfooniaorkestrile!

Rääksin sellest dirigent 
Erki Pehkile, kes võttis kohe 
tuld ning alustas läbirääkimi-
si Pärnu sümfooniaorkestri ja 
Pärnu teatriga.

Varsti kohtusin lavastaja 
Ivo Eensaluga, kel olid juba 
samad mõtted peas (Leo oleks 
ilmselt öelnud: «Es liegt in der 
Luft!»).

Ivo Eensalu ja dirigent 
Raul Talmaru olid jõudnud ju-
ba ettevalmistavasse perioodi 
ja tulid minu juurde autori-
kaitse kaudu. Rääkisin sellest 
kohe Erki Pehkile, kes kohtus 
ise Ivo Eensaluga. Kui nad 
said teada, et Tallinna mees-
tel on juba sponsorid ja ka hea 
idee — mängida etendust ve-

lotrekil — loobus Pehk oma 
kavatsusest.

Vihmavalingute tõttu eba-
õnnestunud esietenduse järel 
mõtlesin, et kui üldse, siis lä-
hen seda vaatama veel vaid 
Viljandi lossimägedes, et kuu-
lata, kuidas seal kõlab Leo 
laul «Puhkuse veedame kõik 
Viljandis».

Et aga Soomest sõitsid 
«Hermese kannul» viimasele 
etendusele Leo sõbrad, pidin 
nendega kaasa minema. Minu 
õnneks! Päike paistis, mikro-
fonid töötasid ja isegi valge 
Tšaika oli töökorras. Neljan-
daks etenduseks oli tükk ka 
sisse mängitud ja kõik jättis 
hoopis teise mulje.

Ivo Eensalu stalinistlikus 
retros lavastus meeldis mu 
Soome tuttavatele kohe väga. 
Stiilne ja ajastutruu kunstni-
kutöö, head tantsuseaded ja 
mõnusad karakterid (Tõnu 
Kilgas, Marika Korolev jt.) te-
gid loost täiesti nauditava 
etenduse.

Pealegi olid muusikud (ka 
esietendusel) väga heal tase-
mel: Nooruse koor oma diri-
gendi Raul Talmariga musit-
seeris professionaalselt ja oli 
nagu lavale sündinud. Evelin 
Kõrvitsa seade motomuusika-
li orkestrile kõlas suurepära-
selt. Üldse oli muusikaline 
teostus selle etenduse kõige 
tugevam külg.

Istusin publiku seas ja 
mõtlesin, mida teeks Leo mi-
nu asemel, kui tema armsa 
opereti avahelide saatel tõm-
matakse mastitippu punane 
lipp.Viljandis elades keeldus 
ta punast lippu meie majale 
panemast ja maksis seetõttu 
isegi trahvi.

Ma küsisin endalt: miks 
see muusikal 1948. aastal ikka-
gi ära keelati? Ja vastasin en-
dale ise: Ivo Eensalu lavastust 
ei oleks ära keelatud, niivõrd 
ajastutruu on see.

Keelati ära elegantse Agu 
Lüüdiku lavastus Viini operet-
tide vaimus, mille peaosas oli 
legendaarne Therese Maasing 
(Raide).
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Mobiiltelefonide
tootjad ootavad
telefonide hinnatõusu

Kõik suuremad mobiiltele-
fonide tootjad peale Nokia 
loodavad, et aasta teisel 
poolel hakkavad telefonide 
hinnad tõusma, vahendab 
«Äripäev» Dow Jonesi es-
maspäevast teadet.

Motorola, Samsung 
Electronics, Siemens AG, 
LG Electronics ja Sony 
Ericsson püüavad tõsta 
kümme kvartalit järjepanu 
langenud mobiiltelefonide 
hindu.

Maailma kuue suurema 
mobiiltelefonide tootja 
keskmise mobiiltelefoni 
müügihind langes teises 
kvartalis 155 dollarini (1971 
kroonini). See on Dow
Jonesi uuringu põhjal ühek-
sa protsenti vähem kui aas-
ta tagasi.

Analüütik Neil Mawston 
firmast Strategy Analytics 
prognoosib, et kuna Nokia 
plaanib veel mobiiltelefo-
nide hinnakärpeid, on teis-
tel telefonitootjatel raske 
telefonide hindu tõsta.

Mawston usub, et sel 
aastal langeb keskmise te-
lefoni hind 147 dollarini 
(1869 kroonini) ehk seitse 
protsenti.

Eniro Eesti alustas 
koostööd Google’iga
Eesti juhtiv infomeediaet-
tevõte Eniro sõlmis koos-
töölepingu interneti ot-
singumootoriga Google 
ning nüüdsest saab Eni-
ro veebikeskkonnas kasu-
tada Google’i otsingut, tea-
tab Eniro turundusosa-
kond.

www.eniro.ee on esime-
ne veebikeskkond Eestis, 
mis pakub ühel lehel kont-
rollitud infot firmade ja 
eraisikute kohta ning vee-
biotsingut Google’i otsingu-
mootori abil.

Eniro otsingumootor on 
kasutatav eesti, inglise ja 
vene keeles.

Leedu Sonex nõuab 
Baltic Computer 
Systemsilt
1,2 miljonit 

Leedu juhtiv infotehnoloo-
giagrupp Sonex Grupe 
nõuab Eesti IT-firmalt Bal-
tic Computer Systems (BCS) 
kohtu kaudu 1 200 000 kroo-
ni tasumist. 

BCS-i juhatuse liige 
Ants Sild ei soovinud koh-
tuasja kommenteerida, sa-
muti ei õnnestunud infot 
saada Sonexi Eesti tütarfir-
mast.

Sonex pidas mullu
BCS-iga läbirääkimisi vii-
mase tütarfirma BCS Infra 
ostmiseks, mis kuulub aga 
tänini Baltic Computer 
System sile.

Esmaspäeval pidanuks 
Tallinna Linnakohtus ole-
ma nõude arutamise esime-
ne eelistung, kuid see lük-
kus edasi 30. augustile.

Sonexi esimese pool-
aasta käive oli 83 miljonit 
litti ehk 376 miljonit krooni, 
mida on mullusega võrrel-
des kolmandiku võrra 
enam. (BNS, PM Online)

Leping 
Microsoftiga 
lubab odavamat 
tarkvara
Mart Parve
«Postimees»

Riik kavatseb lähiajal sõlmida 
Microsoftiga ainulaadse lepin-
gu, mis muu hulgas muudab 
tarkvara eestlastele soodsa-
maks, kuid IT-spetsialistide ar-
vates on leping kummaline ja 
seob riigi liigselt ühe ettevõtte-
ga.

Majandus- ja Kommunikat-
siooniministeerium tahab le-
pinguga saavutada muu hulgas 
seda, et kui inimene muretseb 
endale arvuti või interneti pü-
siühenduse, saaks ta odavalt 
rentida legaalset Microsofti 
tarkvara.

Koostöölepingu järgi teeb 
Microsoft kõik endast oleneva, 
et tarkvaralitsentse hakataks 
Eesti turul rendiks pakkuma 
juba sellel sügisel. Ühtlasi on 
kirjas, et Microsoft rendib lit-
sentse soodushinnaga, kuid 
täpsed summad pole veel tea-
da.

Seob meid liialt
Microsofti külge

IT-spetsialistide hinnangul 
tähendab leping riigi sidumist 
ühe ettevõtte külge, olgugi et 
lepingu teksti kohaselt ei ole 
tegu teisi välistava kokkulep-
pega.

«Kui näiteks raamatukogult 
nõutakse aruandlust Microsoft 
Wordi dokumendimalliga, seab 
see ju piirid nende vabaduse-
le kontoritark-
vara valikul,» 
selgitas IT-asja-
tundja Peeter 
Marvet (pildil).

IT-kolledži 
õ p p e j õ u d 
Linnar Viik üt-
les, et üldsõna-
liste raamlepingute sõlmimise 
asemel peaks riik looma vaba-
varale ja tasulisele tarkvarale 
võrdsed võimalused.

Vabavara on unarusse 
jäetud

«Praegu koolitatakse mak-
sumaksja kulul spetsialiste 
Microsofti tarkvara alal, kuid 
vabavara on teenimatult una-
russe jäetud,» rääkis Viik. «Li-
nuxi keskkond peaks olema IT-
haridust andvate koolide õppe-
kavades täpselt samamoodi 
esindatud kui Windows.»

Viigi sõnul oleks vabavara 
osakaalu tõus turgutav süst 
Eesti majandusele: loodaks 
uusi töökohti ja raha jääks Ees-
tisse, selle asemel et väliskau-
banduse negatiivset bilanssi 
süvendada.

Lepe on aasta alguses Slo-
vakkias olnud majandusminis-
ter Meelis Atoneni ning Micro-
softi juhi Bill Gatesi kohtumi-
se tulemuseks. Atonen tegi 
Gatesile ettepaneku aidata 
tarkvara Eestis odavamaks 
muuta.

«On selge, et praeguse Mic-
rosofti hinnapoliitikaga tarkva-
ra ei pruugi olla inimestele 
kättesaadav,» ütles Atonen en-
ne Gatesiga kohtumist.

«Et riik ei soovi tarkvara 
piraatkasutamist, võiks teiste 
tarkvaratootjate seas ka Mic-
rosoft välja pakkuda uusi tee-
nuste pakette või uusi näge-
musi.»

Viljandlane Harry Kare vajab arvutit kasutades vaid korpust, kõlareid ja klaviatuuri, mistõttu istub ta sageli suletud ekraani ees. Tema kasuta-
tav pimedate abistamiseks loodud programm Jaws laseb valida, kui kiiresti see teksti ette loeb. Harry Karele vuristab programm nii kiiresti et-
te, et kõrvalseisja ei saa arugi, mida arvuti seletab. ELMO RIIG 

Pimedad panevad arvuti 
endaga inimkeeli rääkima
Päike paistab, ilm on 
soe, sina võtad päikest, 
kaaslaseks vaid juhtme-
ta klaviatuur, kõrvakla-
pid ning internet. Kes 
meist ei unistaks selli-
sest mugavast elust.

Alo Raun
alo@sakalakirjastus.ee

Just nii saaksid elada täna-
päeva pimedad, kui raha po-
leks takistuseks. Ekraani pole 
pimedal tarvis, seda asendab 
programm nimega Jaws. See 
sünteesib arvutis oleva teksti 
kõneks, mida kõrvaklappidest 
või kõlaritest kuulata saab. 
Programm ütleb ette ka näi-
teks nupuvajutused ja teatab, 
kus on internetilehekülgedel 
lingid. Kui hankida juhtmeta 
klaviatuur ja kõrvaklapid, saa-
vutab pime üsna suure vaba-
duse.

Viljandis massöörina töö-
tava Harry Kare sõnul vajab 
pime arvutit eelkõige interne-
tis käimiseks. Näiteks tema 
loeb arvutis ajalehti.

«Meile saadetakse kord 
päevas e-postiga suuremate 
päevalehtede sisu,» räägib 
Kare. Siis pole muud vaeva, 
kui postkast lahti teha ja uudi-
sed ära kuulata.

Et väiksematest ajalehte-
dest kokkuvõtet ei tehta, kü-
lastab Harry Kare kõige sage-
damini internetis «Sakala» ko-
dulehte. Seal kasutab ta linki 
«Kõik artiklid». Laseb Jawsil 

kogu teksti ette lugeda ja vaja-
minev info on käes.

Aitab suhelda

Ühtlasi kasutab Kare ar-
vutit väiksemas mahus suhtle-
miseks. Nii räägib ta sageli 
oma Tallinnas elava sõbra 
Margus Kiiniga. Kiin on arvu-
tispetsialist, kes ka Kare arvu-
ti pimedatele sobivasse vormi 
seadis.

Nad kasutavad suhtlemi-
sel Windows Messengeri ja in-
ternetis helistamist võimalda-
vat programmi Skype. Kare 
sõnul kasutavad teised pime-
dad arvutit suhtlemiseks ja 
ajaviiteks siiski enam.

«Näiteks osad preilid, kes 
on päevad läbi üksi kodus, 
käivad tihti jutukates,» räägib 
ta.

Margus Kiini sõnul on pi-
medatel arvuti kasutamise 
võimalusi üha juurde tulnud. 
Nii näiteks on disainitud pi-
medatele arvutimänge, kuid 
nad katsetavad ka tavalisi 
mänge. Kiin rääkis, et üks tut-
tav kutsus teda proovima män-
gu «Grand Theft Auto II». Se-
da pole ta siiski veel jõudnud 
teha.

«Arvuti annab pimedale 
palju iseseisvust,» räägib Mar-
gus Kiin. Tema sõnul on hea 
näide internetipanga kasutami-
ne. Nii saab pime kergemini ja 
mugavamalt kontrollida oma 
raha liikumist ning maksta ar-
veid. Samuti on ID-kaardi abil 
võimalik anda digiallkirja.

Arvutispetsialistist Kiin 
kasutab ka omapärast mobiil-
telefoni ja arvuti koostöövõi-
malust. Ta tõmbab kõik tulnud 
SMS-id arvutisse ja kuulab 
neid sealt nagu tavapärast 
teksti.

Mobiil loeb sõnumeid ette

Margus Kiin ja Harry Ka-
re loodavad, et tulevikus võib 
oodata lisavõimalusi just mo-
biilide vallas. «Kuuldused on, 
et Hispaanias on tehtud tele-
fon, mis oskab ise sõnumeid 
ette lugeda,» räägib Kiin. Mil-
lal niisugused telefonid tava-
kasutusse jõuavad, ei julge ta 
küll ennustada.

Harry Kare sõnul on arvu-
ti puhul põhiline väärtus in-
ternetiühendus. Sellest hooli-
mata on üksikuid näiteid, kes 
arvutist muul moel kasu lõika-
vad. «Näiteks ajaloolane Aldo 
Kals kasutab arvutit uurimis-
tööde kirjutamiseks,» räägib 
Kare.

Noormees väidab, et arvu-
ti on pimedale luksus. Nii ei 

ole tema sõnul oluline see, et 
pimedatele interneti kasuta-
miseks rohkem lisavõimalusi 
loodaks, vaid riist- ja tarkvara 
hind. «Pimedatele mõeldud 
programmid nõuavad üsna 
head arvutit, mida aga 1600-
kroonise pensioniga osta ei 
jõua,» nendib Kare.

Maksab kümneid 
tuhandeid kroone

Eriti kallis on keelesün-
teesiprogramm Jaws. Ametli-
kult maksab see umbes 24 000 
krooni. Siiski on Eesti riik pi-
medatele vastu tulnud. Kui 
inimene kavatseb endale 
Jawsi osta, maksab riik 90 
protsenti programmi hinnast 
kinni.

On olemas Eestis tehtud 
keelesünteesija Kalev, mis aga 
pole eestlaste seas nii popu-
laarne. Harry Kare sõnul on 
ka selle kasutamiseks tarvis 
Jawsi, mistõttu on efekt väi-
ke.

«Ma olen oma vana prog-
rammiga lihtsalt harjunud ja 
pealegi pole jõudnud veel ees-
tikeelset proovida,» põhjen-
dab ta. «Eesti programmiga 
pidi olema see häda, et ta ei 
taha kõikide programmidega 
korralikult joosta.»

Nii kasutabki Kare iga 
päev soome keele baasil teh-
tud sünteesijat. «Jaws annab 
võimaluse kasutada mitut eri 
keelt, mistõttu mõned kasuta-
vad hoopis saksa või inglise 
keele põhja,» teab Kare.

PROGRAMM
Eesti keele tekst-kõne 
süntees
http://www.phon.ioc.ee/
synt/

Kõneprogrammi demo
http://kiisu.eki.ee/

Allikas: «Sakala»



Vaikses ookeanis asuv 
Vanuatu on Eestist 
pindala poolest neli ja 

elanikkonnalt seitse korda 
väiksem, kuid probleemid on 
mitu korda tõsisemad.

Vanuatut valitsesid 
iseseisvumiseni 1980. aastal üheskoos Suurbritannia ja 
Prantsusmaa. Poliitilist terminoloogiat kasutades kehtis 
1906—1980 Vanuatul ehk tollase nimetusega Uus-
Hebriididel Inglise-Prantsuse kondomiinium.

Mõlemad suurriigid saatsid Vanuatule oma komissari 
ehk voliniku kõigel silma peal hoidma. Mõnikord võisid kaks 
erisaadikut tekitada pingeid ja vägivalda, vahel jällegi 
kasuks tulla. Tollest ajast eksisteerivad kõrvuti inglise ja 
prantsuse keelt kõnelevad kogukonnad ning lisaks räägitak-
se kohalikku bislama keelt.

Kõige suuremaid lahkhelisid tekitab viimasel ajal 
kõrgemate riigijuhtide ametisse nimetamine. Kuidagi ei 
jõuta presidendi osas üksmeelele ja kui jõutakse, siis suure 
vaeva ja kaklustega. Ainuüksi käesoleval aastal on Vanuatul 
olnud neli presidenti ja eelmisel nädalal vannutati ametisse 
viies.

Kui tänavu märtsis lõppes eelmise riigipea ametiaeg, 
ei paistnud kusagilt veel skandaalimaigulisi sünd-
musi. Kuid uueks presidendiks valitud Alfred 

Maseng (Massing) sunniti juba kuu 
aja pärast ametist lahkuma, sest 
selgus, et ta oli süüdi mõistetud 
võõra vara seadusvastase omasta-
mise ja varastatud kraami kokku-
ostmise eest ning presidendiks 
valimise ajal kandis koguni 
tingimisi karistust. Aprillis 2003 oli 
talle mõistetud kaheaastane 
vabaduskaotus.

Kuid ega Maseng pole ainus 
patune. Endine peaminister Barak 
Sope sai dokumentide võltsimise 
eest kolmeaastase vanglakaristuse, kuid pärast neljakuist 
kongis istumist anti talle amnestia ja praegu on ta Vanuatu 
välisminister.

16. augustil valiti uueks riigipeaks jurist ja endine 
kohtunik Kalkot Matas Kelekele (ka Mataskelekele).

Kuid see ei tulnud sugugi lihtsalt, sest ükski kandidaat ei 
saanud mitmes hääletusvoorus vajalikku häälteenamust. 
Vaja läks koguni ülemkohtu esimehe korraldust jätkata 
istungeid niikaua, kuni uus president on paigas. Alles siis 
said valimiskogu liikmed kiiresti omavahel kokku lepitud ja 
Kelekele poolt anti rekordarv hääli, teda toetas koguni 49 
saadikut 58-st.

Oma esimeses kõnes kutsus juristiharidusega ja 
esimene teaduskraadiga Vanuatu riigipea valitsust, 
kirikut, hõimujuhte ja kodanikke ühinema riigi hea 

käekäigu nimel. Presidendi sõnul vajab Vanuatu kõige 
rohkem ühtsust, üksmeelt ja rahu, et tähistada tuleval aastal 
25. iseseisvusaastat. Presidendi ametiaeg peaks kestma viis 
aastat, kuid kas temperamentsed paradiisisaarte rahvasaa-
dikud läbevad niikaua oodata.

Juuli lõpul sai Vanuatu endale ka uue peaministri. 
Senine, kolm aastat ametis olnud Edward Natapei saadeti 
minema ja asemele valiti Serge Vohor (muide juba kolman-
daks ametiajaks). Ehkki parlamendivalimised olid juuli 
algul, võttis uue valitsuse moodustamine aega terve kuu.

Kuigi ligi aasta on Vanuatu olnud poliitilises kriisis, on 
seni kõik probleemid ja eriarvamused suudetud suhteliselt 
rahumeelselt lahendada ning vägivalda pole ette tulnud. 
Seda erinevalt naaberriikidest Saalomoni saartest ja 
Fidžist, kus juba aastaid lahendatakse kõik probleemid 
relvade abil.
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President oli süüdi 
mõistetud võõra 

vara omastamise ja 
varastatud kraami 
kokkuostmise eest 
ning presidendiks 
valimise ajal kan-

dis koguni tingimi-
si karistust

Pisiriik vahetab
järjest presidente

KOMMENTAAR

kommentaator

Allan
Espenberg

Tali vald läheb
pooleks

Pärnumaal Läti piiri ääres 
asuv Tali vald jagatakse ka-
he naaberomavalitsuse va-
hel.

Tali vallavanem Indrek 
Talts ütles, et küsitluse tu-
lemusena tahab Laiksaare 
küla ühineda Häädemees-
te vallaga, mis on sealne 
tõmbekeskus.

Teine osa aga ühineb 
volikogu otsusega Saarde ja 
Kilingi-Nõmme liitumise 
järel moodustuva omavalit-
susega.

Teisipäeval algab nõu-
pidamine, mille eesmärk 
on ühtlustada omavalitsus-
te ühinemise tegevuskava, 
ühinemis- ja alakomisjoni-
de ülesandeid ning hari-
dus-, kultuuri-, sotsiaal- ja 
majanduselu edendamist.

Paul Goble kolis
aastaks Tartusse

Ameerika Ühendriikide va-
litsuse kauaaegne nõunik, 
Vene ja Balti küsimuste 
ekspert ning end maailmas 
Eesti sõbrana tutvustanud 
Paul Goble kolis vähemalt 
aastaks Tartusse.

Väliseestlaste ajalehe 
«Vaba Eesti Sõna» andme-
tel hakkas Goble, kes saa-
bus Eestisse eelmisel näda-
lal, paari kuu eest eesti 
keelt õppima.

Eesti välispoliitika ins-
tituudi direktor Andres Ka-
sekamp ütles, et hiljuti pen-
sionile läinud Goble kavat-
seb Tartusse jääda vähe-
malt aastaks ning pühendu-
da kirjutamisele. «Minu 
teada on tal plaanis raamat 
islamist Vene Föderatsioo-
nis,» lisas Kasekamp.

Goble töötas 1990—1991 
USA välisministeeriumis 
Venemaa ja Balti riikide 
asjatundjana. Peale selle 
on Goble töötanud erineva-
tel ametikohtadel USA va-
litsusele kuuluvate raadio-
jaamade Raadio Vabadus/
Raadio Vaba Euroopa ja 
Ameerika Hääl juhtkon-
nas.

Ravimivaru oli
ettenähtust väiksem

Sotsiaalministeeriumi 
hallatava riigireservi ravi-
mivaru oli ettenähtust väik-
sem ja selle hoidmisel esi-
nes põhjendamatuid lisa-
kulutusi, leidis Riigikont-
roll eile avalikustatud aru-
andes.

Auditeerimisel selgus, 
et ravimid ja meditsiiniva-
hendid olid kõik hoiukohas 
vastavalt esitatud aruanne-
tele olemas.

Varu maht aga ei vasta-
nud valitsuse kinnitatud mii-
nimumkogusele, mis pidi ta-
gama ühe kuu kestva häda-
olukorra lahendamiseks va-
jaliku meditsiinilise varusta-
tuse Eestis. Seda oli vaid 
kuue päeva normi jagu.

Riigikontroll tuvastas, et 
praeguse rahastamisskeemi 
jätkudes jõutakse julgeole-
kuvaru nõutud miinimumko-
guseni suurendada alles 
paarikümne aasta pärast.

Julgeolekuvaru hoiusta-
misel oli Riigikontrolli hin-
nangul põhjendamatuid li-
sakulutusi. (BNS)

EESTI

Lisaks uuele presidendile vahetati välja ka peaminister Edward 
Natapei (vasakul), kes jõudis ametis olla kolm aastat. INTERNET

Viljasalve nõukogu 
peab kahju hüvitama
Riigikontrolli hinnangul 
peaksid oma tegevusetu-
sega riigi viljavarude 
varguse võimalikuks 
teinud AS-i Eesti Vilja-
salv nõukogu liikmed 
tekitatud kahju kinni 
maksma.
Eesti Viljasalve tegevust audi-
teerinud Riigikontroll tegi põl-
lumajandusminister Ester 
Tuiksoole ettepaneku kaaluda 
nõukogu liikmete järelevalve-
ülesannete täitmata jätmisega 
riigile suure varalise kahju te-
kitamise eest solidaarse vastu-
tuse rakendamist.

Solidaarset vastutust peaks 
Riigikontrolli hinnangul kand-
ma ka Eesti Viljasalve tegev-
juhtkond.

Riigikontrolli tegevusriski-
de auditi peakontrolöri Jüri 
Kõrge sõnul peab vastutama 
tol ajal ametis olnud nõukogu, 
mida juhtis kunagine põlluma-
jandusminister, rahvaliitlane 
Andres Varik. Nõukogusse 
kuulusid veel Marge Olju, 
Kurmet Müürsepp ja Ivar 
Sikk.

Nõukogu kinnitas 
ettepanekud

«Nõukogu tollast tegevust 
iseloomustab see, et nõukogu 
kinnitas kõik Eesti Viljasalve 
juhatuse ettepanekud. Sisulisi 
küsimusi ei arutatud ega kont-
rollitud inventuuride ja vilja 
hoidjate usaldusväärsust,» 
märkis Kõrge.

Riigikontrolli audit tuvas-
tas, et ka Põllumajandusminis-
teeriumi-poolne kontroll oli 
nõrk. «Ministeerium ei hinna-
nud vilja hoidjate riske — nii 
anti vilja hoida ka maksuvõlg-
lastele ja pankrotti minejate-
le,» tähendas Kõrge.

Lisaks ostis AS Eesti Vilja-
salv vilja turuhinnast kõrge-
malt ning müüs selle ostuhin-
nast madalamalt.

«Väidetavalt tahtis minis-
teerium nii toetada kodumai-
seid tootjaid,» lisas Kõrge.

Poliitiline kahju suuremgi

Põllumajandusministee-
rium ei kontrollinud viljasalve 
tegevust vilja müümisel ning 
ignoreeris hoiatavaid signaale, 
millega jäi saamata miljon 
krooni leppetrahve.

Riigikontrolör Mihkel Ovii-
ri sõnul on julgeolekuvarude 
vargusega tekitatud poliitiline 
kahju märksa suurem kui ma-
janduslik. «Julgeolekuvaru on 
riigi iseseisvuse ja sõltumatu-
se garantii, aga me ei suutnud 
hoida seda laiali tassimast,» tõ-
des Oviir.

Riigikontrolöri kinnitusel 
tuleb leida süüdlased, kelle te-
gevusetuse tõttu vargus võima-
likuks osutus, sest selliste juh-
tumite vältimiseks ei piisa üks-
nes poliitilisest vastutusest ehk 
Rahvaliitu kuuluva põlluma-
jandusministri Tiit Tammsaa-
re tagasiastumisest.

«See on haldussüsteemi 
surm, kui lahustub ametnike 
vastutus,» ütles Oviir. 

Ta möönis samas, et Riigi-
kontrollil pole mingeid repres-

siivvahendeid, mis sunniksid 
nende ettepanekuid reaalselt el-
lu viima, Riigikontroll saab anda 
vaid sellekohaseid soovitusi.

Oviiri sõnul peaks julgeole-
kuvarude eest vastutamise võt-
ma enda peale üks ministee-
rium.

Salastamine on kahtluse all

Samuti on Riigikontrolli 
hinnangul küsitav, kas julge-
olekuvarudega seonduvat 
peaks ikka salastama.

«Vaenuliku riigi luuraja 
oleks poole päevaga kindlaks 
teinud meie viljavarude suuru-
se,» väitis Oviir. «Keegi meilt 
salatsemist ei nõua. Aga kui on 
saladus, peame suutma seda 
hoida.»

Lisaks on salastamine pi-
gem soodustanud varude va-
rastamist ning kaasa toonud 
tarbetuid lisakulutusi. See ta-
kistab riigihangete tegemist ja 
puuduste avalikustamist.

Julgeolekuvarusid auditee-
rinud Riigikontroll tegi Põllu-
majandusministeeriumile ette-

paneku lõpetada toiduteravil-
ja julgeolekuvarude hoidmi-
seks vahendaja ehk Eesti Vil-
jasalve kasutamine, lähtuda te-
ravilja ostmisel turuhindadest, 
jälgida pidevalt varude hoidja-
te finantsolukorda ning tööta-
da välja üksikasjalik teravilja-
reservi inventeerimise kord. 
(BNS)

VILJAKADU
Aastail 2003—2004 
läks riigi julgeolekuva-
rust vilja kaduma ligi    
15 000 tonni kokku 28 
miljoni krooni eest. 
Rakvere Viljasalvest läks 
kaduma 14 079 tonni 
maksumusega 26,6 
miljonit krooni, Tamsalu 
veskitest 362,7 tonni 
maksumusega 725 440 
krooni ning Jõgeva 
Viljasalvest 481,5 tonni 
maksumusega 626 004 
krooni. 

Allikas: BNS

Kuigi Rakvere Viljasalvest läks kaduma kõige rohkem riigi vilja, on sadu 
tonne vilja haihtunud ka Tamsalu veskitest ja Jõgeva Viljasalvest.

TAIRO LUTTER («Virumaa Teataja»)
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Marge Liivakivi suvi ei möödu piknikuta
Viljandi Linnaraamatuko-
gus töötav vanembiblio-
graaf Marge Liivakivi 
arvab, et suvisel ajal 
tasuks lugeda kergemat 
kirjandust.

Gerda Evert
sakala@sakalakirjastus.ee

Mis seostub teil sõnaga 
«suvi? 

Kindlasti päike, ilusad il-
mad, puhkus, ilus loodus, kus 
kõik õitseb ja on roheline. Su-
vi on rõõmus aeg. Ühes suves 
peab kindlasti olema piknik. 
Peab olema ka paar täiesti 
kuuma ilma, sest siis tunnetab 
Eestimaa inimene, et suvi on 
käes.

Kuidas mõjutab teid suvel 
ilm?

Ma ei lase end ilmal mõju-
tada ja püüan hoida pea püsti. 
Eestimaa suved on sellised, na-
gu nad on, olen sellega juba 
harjunud.

Vihmase ilmaga saab kodus 
lõõgastuda, lugeda, köögis toi-
metada, heegeldada või albu-
mit uute piltidega täiendada. 
Samuti saab kirjutada ammu-
sele kirjasõbrale, kellega ei ole 
tükk aega ühendust pidanud.

Kas te suvel tavaliselt 
reisite?

Sel suvel olen olnud ainult 
Viljandimaal, kuid eelmisel 
aastal käisin kolleegide korral-
datud Hollandi ja Belgia turis-
mireisil. Eestiski on palju ilu-
said kohti, mis ootavad avasta-
mist. Aga kui on aega ja võima-

lusi, peaksid inimesed välja -
 poole kodumaad ka reisima.

Kas teile meeldib aiandusega 
tegelda?

Olen pärit Sürgavere lähe-
dalt ning vanemate juures 
meeldib ikka vahel näppe mul-
da pista. Endal mul kahjuks ae-
da veel ei ole. Praegu kasvatan 
vaid potililli, mis ei ole küll mi-
dagi erilist, kuid linnakorteri-
le annavad need palju juurde.

Kuidas erineb töötamine 
suvel töötamisest talvel? 

Kui suvel päike paistab, tu-
leb vahel tahtmine rannas olla, 
aga töö nõuab tubast toimeta-
mist. Masendust muidugi sel-
lest ei teki, aga suvel tahan 
energiat koguda, et minna vas-
tu sügisele ja talvele.

Mis üritustel olete sel suvel 
käinud? 

Folgifestivalil ma sel aastal 
tasulistel kontsertidel ei käi-
nud, nautisin Rohelist Lava. 
Ka olin ma sõpradega vana-
muusikapäevadel. Sel suvel ei 
ole ma väga palju üritusi külas-
tanud, olen niisama looduses 
olnud ja seda nautinud.

Käisin ühes toredas kohas. 
Eesti Kodu-uurimise Seltsi Vil-
jandimaa osakond korraldas 
sõidu, kus üks peatuspaik oli 
Mustlas Lusika talus. Seal oli 
tõeliselt suur ja fantastiliselt 
ilus aed, mis andis tõelise ela-
muse.

Milline on olnud parim suvi?

Parimaks võin nimetada 
eelmist suve, mil käisin välis-

maareisil. See oli mu esimene 
pikem reis üldse. Varem olin 
käinud Soomes ja Leedus, kuid 
sellest reisist, mis kestis pool-
teist nädalat, sain tõsise seik-
lusreisipisiku. Plaanin tulevi-
kuski minna välismaa ilusa-
tesse kohtadesse.

Kus on parim koht suvitami-
seks?

Parimat minu jaoks ei ole-
gi. Ideaalis koosneks see kol-
mest osast. Üks tükike suve-
pealinna koos ranna ja üritus-
tega. Teine osa oleks Saaremaa 
või Hiiumaa, sest saareelu 
meeldib mulle. Kolmas tükike 
on oma kodu oma aiaga. Mui-
dugi meeldib looduses väga, 
sest suure osa ajast 
olen linnas.

Mida 
soovitate 
suvel 
lugeda?

S u v e l 
peaks kind-
lasti lugema 
midagi kerget 
ja positiivse si-
suga. Rasked, tõ-
sised ja toekamad jäägu 
pimedale ajale. Igaüks peaks 
lugema seda, mis on talle kõi-
ge meeldivam. Ühele on sel-
leks armastus- , teisele krimi-
naalromaanid või hoopis luu-
letused.

Millist raamatut ise viimati 
lugesite?

Endalegi imestuseks luge-
sin läbi Nikolai Baturini «Ken-
tauri». See on keerulise sisuga, 
kuid huvitav.

Kodus ootab mind virn aja-
kirja «Kodu ja Aed» numbreid. 
Et ma olen aiandusest huvita-
tud, siis tellin seda endale ju-
ba ligi viis aastat, kuid tihtipea-
le pole olnud aega mõnda 
numbrit isegi lehitseda.

Milliseid trükiseid lugemis-
saalis suvel rohkem vaadatak-
se?

Enamikus ikka päevalehti 
ja ajakirju. Kuid mida rohkem 
suve lõpu poole, seda rohkem 
küsitakse materjali uurimis-
tööde ja referaatide jaoks. Aas-
ta läbi on väga populaarsed 
teemad astroloogia ja psühho-
loogia.

Kuidas iseloomustaksite selle 
aasta suve?

Tänavu olen eelmiste suve-
dega võrreldes väga palju linnas 
olnud, võib öelda, et olen n.-ö. 
rohkem linnastuda püüdnud. Ei 
ole ka mingit masendust, et po-
le reisida saanud. Lihtsalt see 
suvi on aja mahavõtmine, on ol-
nud vähe tagasihoidlikum aeg. 
Ei peagi ju kogu aeg trügima ja 
kiirustama ning otsima järgmist 
vaatamisväärsust.

Marge Liivakivi naudib väga loodust ning võimalusel tegeleb aiatööga. PEETER KÜMMEL

JÄÄR
(21. III — 20. IV)
Kipud täna agres-
siivne olema. Ürita 

suunata energia edasipüüd-
likku tegevusse.

SÕNN
(21. IV — 20. V)
Kasuta energiat 
arukalt. Võta ette 

reis, mis annab sulle teadmi-
si, või plaani väikefirma 
alustamist, mis võimaldaks 
sul end teostada.

KAK SI KUD
(21. V — 21. VI)
Peaksid keskendu-
ma oma eesmärkide-

le ja mitte teiste inimeste 
probleemidele.

VÄHK
(22. VI — 22. VII)
Ära lase tujukusel 
mõõdutundetult 

paisuda, võid jääda niimoodi 
päris üksi.

LÕ VI
(23. VII — 22. VIII)
Võid vihastada 
perekonnaliikmete 

peale. Säilita külma verd. 
Võiksid pöörata suuremat 
tähelepanu oma välimuse 
parandamisele.

NEIT SI
(23. VIII — 22. IX)
Saad väärilise tasu, 
kui pühendud 

hingega eesmärkide saavuta-
misele.

KAA LUD
(23. IX — 23. X)
Võid väsida pere-
liikmete pidevast 

naaksumisest ja kriitikast. 
Mõtle hästi järele, järsku on 
nende kaebused õigustatud.

SKOR PION
(24. X — 22. XI)
Peaksid vältima 
täna sehkendusi 

ametiisikute või vanemate ja 
nõudlike sugulastega.

AM BUR
(23. XI — 21. XII)
Hoia oma mõtted 
endale ning kesken-

du eesmärkide saavutamisele.
KAL JU KITS
(22. XII — 20. I)
Tee ära ripakile 
jäänud majapida-

mistööd ja sa pälvid selle eest 
tunnustuse.

VEE VA LA JA
(21. I — 18. II)
Sul võib tekkida 
kolleegidega 

lahkarvamusi. Hoia keel 
hammaste taga ja mõtle hästi 
järele, enne kui ütled midagi, 
mis võib suhted rikkuda.

KA LAD
(19. II — 20. III)
Sulle meeldib 
aidata inimesi, kes 

ei ole sündinud õnnetähe all. 
Osale vabatahtlikel üritustel 
ja sa kohtad suurepäraseid 
inimesi.                    Allikas: Delfi

HOROSKOOP
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Kuulutuste vastuvõtja ja 
lehetellimuste vormistaja
Meeli Eismann 433 0062
Autojuht
Peeter Kümmel 433 0057
Kuulutuste vastuvõtt tööpäeviti 
kella 9—17.

«Sakala» ilmub viis korda 
nädalas.

Väljaandja Sakala Kirjastuse 
AS.
Vastutav väljaandja
Peep Kala.

Toimetus käsikirju ei tagasta 
ja võtab endale õiguse neid 
lühendada.

Välisautorite honorarid 
kantakse üle pangaarvele üks 
kord kuus järgmise kuu 5. 
kuupäeval.

Kõik ajalehes «Sakala» 
avaldatud artiklid ja fotod on 
autoriõigusega kaitstud teosed, 
mille reprodutseerimine, 
levitamine ning edastamine mis 
tahes kujul on ilma Sakala 
Kirjastuse AS-i kirjaliku 
nõusolekuta keelatud.

Trükitud Kroonpressi trükikojas. 
Tiraaž 10 981.

Kaebuste korral ajalehe 
sisu kohta võite pöörduda 
Pressinõukogusse, pn@eall.ee või 
tel. 646 3363.

Esmaspäeval sündis 
Viljandis üks poiss.

100 aastat tagasi. 
«Sakala»,
23. VIII 1904
Venemaalt. Peterburgist. – 
16. augustil algasivad Peter-
burgi tehnika ülikoolis 
võistlus-eksamid, mis suurt 
ärevust sünnitasivad. Tun-
gimine õpeasutustesse on, 
nagu ennegi, lõpmata suur. 
Tehnologia institudi esime-
sele kursusele on 1300 
kandit. üles annud, kuna 
sinna mehanika jaoskonda 
ainult 175 ja keemia jaos-
konda ainult 55 uut õpilast 
vastu võib võtta.
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Tuleviku jalgpallimeeskond on mängulusti leidnud
Tuleviku jalgpallimees-
kond on Eesti meistrilii-
ga kahes viimases voorus 
näidanud sisukat mängu, 
ehkki võõral väljakul on 
tema vastasteks olnud 
meeskonnad, kellele 
ta kevadringis mõlemal 
korral alla jäi.

Alvar Loog,
Tuleviku poolehoidja

Eelmisel pühapäeval tuli vil-
jandlastel Tallinnas tunnista-
da meistriliiga liidri Tallinna 
Levadia minimaalset 0:1 pare-
must. Nädal varem teenis Tu-
levik Tartus kohaliku Merkuu-
ri vastu väärtusliku viigi.

Tartus peetud kohtumises 
domineerisid juba avaminuti-
test peale väljakuperemehed, 
kes mängueelsetes kommentaa-
rides olid lubanud mulkide vä-
ravasse toimetada vähemalt 7(!) 
palli. Oma eesmärgile kõige lä-
hemal olid nad 37. minutil, kui 
Vitali Gussevi vabalöök Tulevi-
ku värava ristlatti tabas.

Gussevi ilulöögile vastas 
esimese poolaja lõpuminutitel 
samaga Viljandi klubi pool-
kaitsja Raido Raudnagel, ka te-
ma teele saadetud pall leidis 
värava ristlati.

Kümmekond minutit enne 
kohtumise lõpuvilet oli viljand-
lastel võimalus võidupunktid 
koju tuua, kui Priit Sirel mõ-
nelt meetrilt segamatult palli-
ga vastaste värava ette jõudis. 
Paraku ei pidanud noore mehe 
närvid seekord vastu ning lõ-
puks jäi kuldne löök sootuks 
sooritamata.

Ka nädal hiljem Tallinnas 
Kadrioru staadionil peetud 
kohtumises mängis Tulevik en-
dast tugevama vastu kaitsetak-
tikast lähtudes. Levadia kiire-
te ning tehniliste ründajate pi-
durdamisega saadi sel korral 
hästi hakkama. Kohtumise ain-
sa värava lõi 19. minutil paari-
kümnelt meetrilt leedulane 
Marius Dovydenas, kes viima-
sed kuus aastat Viljandi klubi 
värve oli kaitsnud.

Teisel poolajal näitas Tule-
vik ilusat mängu, olles vahe-
peal tabeliliidri koduõuel ko-
guni ründavamaks pooleks. Sil-
mapaistvate skooriüritustega 
esinesid Raiko Mutle, Alek-
sandr Dubõkin ja Dmitri 
Ustritski. Soovitud viigivärav 
jäi poolehoidjatel seekord siis-
ki nägemata.

Raiko Mutle keskväljale ni-
hutamise tõttu on Tuleviku 
treener Aivar Lillevere suut-
nud viljandlaste mängupilti 
oluliselt parandada. Suurim 
probleem on meeskonnale en-
diselt väravate löömine.

Hooaja parimasse hoogu 
tõusnud Tulevik peab oma järg-
mise kohtumise eeloleval esmas-
päeval, kui kell 18 on Viljandi 
staadionil tema vastaseks meist-
rikulla eest võitlev TVMK.

TURNIIRITABEL
1. Tallinna FC Levadia 19 15 4 0 59:6 49
2. Tallinna FC Flora 20 14 3 3 57:17 45
3. FC TVMK 19 14 2 3 61:20 44
4. Narva JK Trans 20 10 1 9 28:30 31
5. Tartu JK Merkuur 20 8 3 9 34:37 27
6. Viljandi JK Tulevik 20 4 4 12 17:40 16
7. FC Valga 20 3 1 16 20:57 10
8. Alutaguse FC Lootus 20 1 2 17 9:78 5
Tabelis on peetud kohtumised, võidud, viigid, kaotused, väravate suhe ja punktid.

Allikas: Eesti Jalgpalli Liit

Viljandi Tuleviku jalgpallimeeskonnal on kahes viimases  Eesti meistri-
võistlustel peetud kohtumises värav löömata jäänud. PEETER KÜMMEL

Sammuli Tallides jagati karikaid
Pühapäeval oli Sammuli 
Tallide kord võõrustada 
Viljandimaa ratsaspordi-
klubi igakuist võistlust, 
mis seekord kujunes 
korraldajate rõõmuks 
osavõtjaterohkeks.

Madis Luik
madis@sakalakirjastus.ee

Võistluste kavas oli viis eri sõi-
tu.

Kõige madalamal, 60—80-
sentimeetrisel kiirusparkuuril 
näitas hobusega Gabriel kiirei-
mat aega Sammuli Tallides 
treeniv Siim Sirelpuu. Ta edes-
tas teist võistlust järjest Eesti 
ponide takistussõidu valitsevat 
meistrit Mihkel Talvit hobuse-
ga Mortimer.

Viljandimaalastest oli veel 
selles sõidus Marin Varblane 
Viiruga (Nuiamäe tall) neljas 
ning Kairi Dräbtsinskaja 
Pedroga kuues ja Kristi Kõiv 
Portosega (mõlemad Heimtali 
tallist) üheteistkümnes. Sellel 
võistlusel oli 43 startijat.

Võistluspäeva teise sõidu-
na kavas olnud 100-sentimeet-
riste takistustega kiirusparkuu-
ris oli 40 startinu seas parim 
Erle Oja Fiaskoga. Viljandi-
maa edukaimana oli selles sõi-
dus Andres Kõll Korgoniaga 
kuues ning Piret Ervald 
Fondaga seitsmes.

110-sentimeetrise parkuu-
ri, tõusva raskusega sõidu 31 
startinust võitis viljandimaala-
ne Kairi Dräbtsinskaja Pres-
toniga. Selles sõidus oli Gun-
nar Klettenberg hobusega Mr. 
Nordcap kolmas ning Ivo Ots 
Gastroga neljas.

Samas sõidus peeti ka võist-
kondlikku arvestust, milles 
osutus parimaks kolmik Gun-

nar Klettenberg Mr. Nord-
capiga, Kertu Klettenberg Bar-
celonaga ja Ivo Ots Castroga.

Võistluste ühe korraldaja 
Milja Ardla sõnul polnud 
võistkondlikul võistlusel olu-
line liikmete klubiline kuulu-
vus, vaid need moodustusid 
sõitjate omavahelisel kokku-
leppel. Kuue osalenud võist-
konna seas lõpetas Sammuli 
Tallide esindus Margit Asu 
Printsiga, Teet Juul Baironiga 
ja Martin Normann 
Forstradiga viiendana.

Võistluspäeva kõrgeima, 
120-sentimeetriste ümberhü-
petega parkuuriga sõidus star-
tis kuus sportlast ning selles 
sõidus saavutas võidu Gunnar 
Klettenberg Cashiga. Teise ko-
ha pälvis Kairi Dräbtsinskaja 
Prestoniga, edestades Oliver 
Karmat Zamelaga. Kertu 
Klettenberg Barcelonaga oli 
neljas, Andres Udeküll 
Soliskoga viies ning Ivo Ots 
Mitjutlandiga kuues.

ARVAMUS

Võistlus oli mõeldud eel-
kõige Eesti takistussõitja-
te järelkasvule võistlemis-
võimaluse pakkumiseks.

Seda enam on hea meel, 
et viljandimaalastest Eesti 
koondise liikmed Ivo Ots 
ning Gunnar ja Kertu 
Klettenberg leidsid aega  
meie võistlusel kaasa teha.

Milja Ardla,
treener

Kõige madalamal, 60—80-sentimeetrisel kiirusparkuuril näitas hobusega Gabriel kiireimat aega Sammuli 
Tallides treeniv Siim Sirelpuu. MATI ROOSALU
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KINNISVARA

Müüa maja linnas. H. 690 000 
kr. Tel. 433 3041.

Müüa 3-toaline korter Vana-Või-
dus. Tel. 5648 8732.

SÕIDUKID

Müüa VW Passat, 1991, univer-
saal, väga heas korras. Tel. 
517 2450, 434 5674.

Müüa Ford Orion 1,4, 1986. a. 
Üv. juuli 2005. Tel. 5392 
0458.

TEENUSED

Veoteenus kaubikuga (1,8 t). Tel. 
527 7638.

Teeme ehitus-, remondi- ja lam-
mutustöid. Tel. 529 1891.

Valmistan köögimööblit. Tel. 
5344 6277. Rein

Linnatakso. Tel. 1242.

Sõiduautode vedu Euroopast. Tel. 
5691 9819.

Veod kuni 7 t. Tel. 5343 2882.

Sõiduautoremont ja keevitus vaid 
100 kr/h. Tel. 5567 7154.

Raamatupidamisteenus. Info tel. 
5343 9814.

Reisijate vedu mugava 16-koha-
lise bussiga Eestis ja välismaal. 
Hind kokkuleppel. Tel. 
5656 0124.

EVE takso tellimine tel. 1700.

PAKUN TÖÖD

Vajatakse saiade pakkijat. Töö 
öösel. Tel. 5194 5940.

Puiatu Erikool võtab alates 1. 
sept. tööle eesti keele õpetaja ja 
kogemustega kasvataja. Nõutav 
vastavus Haridus- ja Teadusmi-
nisteeriumi kehtestatud kvalifi-
katsiooninõuetele. Info tel. 
439 8366.

Vajatakse paigalduselektrikut. 
«Sakala» kood 31.

Firma otsib raamatupidajat. CV 
saata hiljemalt 31. augustiks 
«Sakala» kood 32.

Toidu- ja esmatarbekaupade 
kauplus vajab müüjat-kassiiri. 
Nõutav eelnev töökogemus ise-
teenindavas toidukaupluses. Hea-
le müüjale hea palk. Tel. 
433 3155.

Töömahu suurenemise tõttu va-
jatakse lattu komplekteerijat. Tel. 
522 7871.

Tääksi Põhikool pakub tööd kva-
lifitseeritud huvijuhile (0,5 koh-
ta). Kasuks tuleb isikliku auto ole-
masolu ja projektide kirjutamise 
kogemus. Info tel. 437 7373 või 
512 8985.

Kartulikoorijale 1 päev nädalas. 
Sobib pensionärile. Tel. 
5199 2735.

Töö müügikonsultandile. Regist-
reeruda vestlusele tel. 
5805 4965. Toomas.

Vajatakse konditustajat (meeste-
rahvas). Info telefonil 
509 4789.

SOOVIN ÜÜRIDA

Soovin üürida 1—2-toal., soov. 
ahik. korterit Viljandis. Tel. 
520 0361.

Üürin korteri. Tel. 5816 6454.

ÜÜRIN VÄLJA

Üürile anda 1-toaline mug. möbl. 
korter Viiratsis. Tel. 433 7127.

LOOMAD

Ära anda 2-kuused hundikoera-
kutsikad. Tel. 435 4121.

Müüa dobermanikutsikad. Saba 
ja kõrvad lõigatud. Tel. 
529 0275.

Ostan lambaid ja jäneseid lihaks. 
Tel. 505 9151.

Ära anda kaks kassipoega. Tel. 
5392 5670.

METSAMATERJAL

Metsa ülestöötamine ja väljave-
du. Aitan realiseerida kogu ma-
terjali. Tel. 509 9574.

Ostan kuuse-, haava- ja lepapal-
ke, paberipuid ja küttepuid. Ve-
du. Tasu kohe. Tel. 509 9574. 

OÜ Grundar Puit ostab kasvavat 
metsa ja metsamaad, võib olla ka 
hüpoteegiga ja osaliselt raiutud. 
Tel. 510 3681, faks 443 6645.

PÕLLUSAADUSED

Mesi 65 kr/l. Tel. 514 5873. 
Peeter Arro.

MUUD

Küttepuud. Tel. 515 8507.

Müüa sealiha. Valik teie, vedu 
meilt! Tel. 505 7366.

Posti t. 28-a kasutatud rõivaste 
kaupluses müügil uus kogus kau-
pa (joped, fliisid jpm.).

Müüa oksavaba sisevoodrilauda 
(kask). Tel. 518 2565.

Müüa mett (55 kr/kg) otse mesi-
nikult Meleskis. Tel. 
5667 5770.

Müüa 50 cm kuivad 
leppaküttepuud. Ostan kasutatud 
eterniiti (väike formaat). Tel. 
5563 6555.

Ära anda Tohvri plaate. Tel. 
526 2908.

Ostetakse merekonteiner (6 m või 
12 m). Tel. 501 5065.

Müüa v. heas korras 3 uksega rii-
dekapp, nurgad ja laineline uks 
pähklipuust. H. 1300 kr. Kiire! 
Tel. 525 0842.

Ostan igasugust vanavara. Tel. 
434 5741, 5566 3939.

Ostan vanu autosid, mootoreid, 
musta ja värvilist metalli. Vedu 
tasuta. Raha kohe. Tel. 
5193 5831.

Müüa garaažiuksed: ülestõsteta-
vad, era- ja tööstuskasutuseks, 
automaatika. Garanteerime korra-
liku kvaliteedi ja parima hinna. 
Tel. 742 9188, 5667 2495 ja 
5661 1444. www.wu.ee, Wiru 
Uks OÜ.

Ostan ZAZ-968 summuti. Õhtuti 
tel. 433 3918.

Müüa aiavõrku, vedu. Tel. 
5695 5969.

AS-i Reola Gaas balloonigaasi tel-
limine E—P kl. 8—22 tel. 
434 9005. 

Ostan münte, märke, ordeneid 
jne. juveelitehase hindadega. Tel. 
434 7767, 5649 5965.

TEATED

Viljandi Linnavalitsus teatab kv. 
nr. 232 kr. nr. 16 aadressiga 
Männimäe tee 30 detailplanee-
ringu kehtestamisest. Planeerin-
gute kehtestamisel ei jäänud la-
hendamata vaidlusi.

Beebikool ootab uusi imikuid 
(alates 2. elukuust) tegelustele. 
Riia mnt. 30. Info ja reg. tel. 
5191 3151, Eda Aus.

KAOTATUD

22. aug. õhtul unustatud lossi-
mägedesse digikaamera Olympus 
C-760 ultrasuum. Leidjale vaeva-
tasu. Tel. 5660 8088.

Alati abivalmis 
PEEDU VOORMANSIKUT

mälestab ja avaldab kaastunnet pe-
rekonnale

Suure-Jaani Linnaraamatukogu 
kollektiiv.

Südamlik kaastunne dr. Valenti-
na Voormansikule lastega kalli abi-
kaasa ja isa

PEEDU VOORMANSIKU
surma puhul.

Kolleegid Viljandi
Hambakliinikust

Mõõtmatu kui meri on mure,
lõputu kui lootus on lein...

Südamlik kaastunne Vallile las-
tega kalli abikaasa ja isa

PEEDU VOORMANSIKU
ootamatu kaotuse puhul.

Elgi ja Viive

Südamlik kaastunne Jürile pere-
ga kalli ema

MARTA KIVIMÄE

surma puhul.

Linda ja perekond Aru

Lahkus meie kallis 
PEETER KASE

5. III 1925 — 20. VIII 2004
Leinab poeg perega.

Ärasaatmine neljapäeval, 26. au-
gustil kell 12 Jaani kirikust Metsa-
kalmistule.

Südamlik kaastunne lesele ja 
lastele kalli

PEEDU VOORMANSIKU

kaotuse puhul.

Silvia, Ave ja Tea

Sügav kaastunne Vallile perega 
kalli abikaasa

PEEDU VOORMANSIKU

kaotuse puhul.

Malle perega

Elad edasi meeles 
ja mõtetes, oled 
alati koduste seas.

Kallist

AITA KÄRNERIT

14. XII 1930 — 25. VIII 1999

mälestavad 5. surma-aastapäeval 
Leida, Ülle, Väino ja Hermann.

Südamlik kaastunne omastele 

PEEDU VOORMANSIKU

kaotuse puhul.

Vastemõisa Vallavalitsus

Mälestame head sõpra
HILLAR TIISLERIT

Avaldame kaastunnet Luigile 
abikaasa ning Agele, Terjele ja Ar-
vile peredega isa, vanaisa ja äia 
kaotuse puhul.

Lehte ja Lembit

Tuleme ikka mõtteis su juurde...
Mälestame

HELGA MOOSTET
ja avaldame siirast kaastunnet lä-
hedastele.

Lille tänava naabrid

Lahkus kallis
HELGI LÕO

22. I 1930 — 21. VIII 2004
Leinavad omaksed.

Tuhastatakse Tartu Krematooriu-
mis.

Südamlik kaastunne Valentinale 
ja lastele kalli abikaasa ja isa

PEEDU VOORMANSIKU

kaotuse puhul.

AS Suure-Jaani Ravikeskuse pere

Avaldame kaastunnet Ainile kal-
li venna

HARRI TOHVRI

kaotuse puhul.

Ramsi 7 majarahvas

Mälestame 

PEEDU VOORMANSIKUT

ja avaldame südamlikku kaastun-
net Vallile lastega.

Hele ja Merike peredega

Südamlik kaastunne Arvile pere-
ga isa

HILLAR TIISLERI

kaotuse puhul.

Perekonnad Alver ja Konts

Mälestame osavõtlikku ja lahket 

HELGA MOOSTET

Tunneme kaasa omastele.

Humalad, Ayalid, Nigolad ja 
Lumerad

Mälestame kauaaegset juhatuse 
liiget

PEETER KASET
ja avaldame südamlikku kaastun-
net pojale perega.

KÜ Loigu

Avaldame kaastunnet Kaupole 
kalli isa

PEEDU VOORMANSIKU 
kaotuse puhul.

Klassijuhataja ja klassikaaslased 
C. R. Jakobsoni nim.

Gümnaasiumist

Mälestame
MARIA KÄÄRIKUT

ja avaldame kaastunnet Malle Ilve-
sele perega kalli ema surma pu-
hul.

Töökaaslased
psühhiaatriakliinikust

Mälestame endist töökaaslast

PEEDU VOORMANSIKUT

ja avaldame kaastunnet omastele.

Pärnu Teedevalitsuse Viljandi 
osakond

Avaldame südamlikku kaastun-
net Edale kalli äia ja Jürile kalli 
isa

MARTIN JAKOBSONI
surma puhul.

Töökaaslased Sirje, Pille, Aino, 
Piret ja Priit sidest

Mälestame 
HELGA MOOSTET

ja avaldame kaastunnet perekonna-
le kalli abikaasa, ema ja vanaema 
kaotuse puhul.

Endised töökaaslased ATK 
ehitusosakonnast

Kallis Valli perega! Siiras kaas-
tunne teile kõigile armsa

PEEDU VOORMANSIKU

kaotuse puhul. 

Maive perega

Südamlik kaastunne Galinale 
ema

LIINE KIKASE

kaotuse puhul.

Pargi farmi kollektiiv

Avaldame kaastunnet Kaupo 
Voormansikule kalli isa

PEEDU VOORMANSIKU
kaotuse puhul.
C. R. Jakobsoni nim. Gümnaasiu-
mi matemaatika-füüsika süvaklas-

si 33. lend ja õpetajad

Kallis Renate perega! Südamlik 
kaastunne isa

RUDOLF REPPO

kaotuse puhul.

Hanno ja Rein peredega

Mälestame Suure-Jaani abilinna-
pead

PEEDU VOORMANSIKUT

ja avaldame kaastunnet omastele.

Viljandi Maavalitsus

Südamlik kaastunne Rosaliele 
abikaasa

KALJU RANDMA

surma puhul.

OÜ Viljandi Sandra

Avaldame omastele kaastunnet

PEEDU VOORMANSIKU

kaotuse puhul.

Eesti Höövelliist

Langetame leinas pea
PEEDU VOORMANSIKU

ootamatu surma puhul ning avalda-
me kaastunnet lesele, lastele ja lä-
hedastele.

Viljandimaa Omavalitsuste Liit ja 
büroo

Meist alati jääb keegi kuskil maha
ja alati meid kuskil ootab keegi.
Tee nagu minevik jääb seljataha
ja käidud saab kord kõige pikem teegi.
                                               R. Rimmel

Lahkus meie  kallis abikaasa, ema ja vanaema

HELGA MOOSTE

21. III 1936 — 23. VIII 2004

Ärasaatmine laupäeval, 28. augustil kell 13 Viljandi Pauluse kirikust.

Avaldame kaastunnet Jürile kal-
li ema

MARTA KIVIMÄE

kaotuse puhul.

AS Mulgi Reisid
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